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2345. MG Neupe,
~—= Is it vbilgeu, wm I obliged, sheuld I discuss my private
letter ii couwrt? Io this courst?
LUUST: Yes, I'm afruid so, it's part of the evideuce agaluss
YOuUs -== L(td.
Lll, MULLIER: Uoes your lordship have a copy?

CCGURT: Tes, I Lave a CoLY.

HH, MULILTn GUITIRUES. You have Vxhibit '7Y belfore you? --- Yes.

Do you atill say that yuou wever eucouraged auwyhody to be
paroud of lhis colour? —-- Yes,

Muab Gu you meaw through this seuteuce or what is wesut (1U
oy this zentveuce 'say you are Olamek aud you are proud aud =say
it loud auwd proud - Black 13 bewutiful", wahat doez that meau?
Suliif: Mr. liuller, the copy I nmve Lére doesu't contaiu those
wordss at lemat I'mw not able to fiud them thus far,

e MULLT. Wy lord, tne copy (lutverrupted)
CCURT: ls that the letter which is addreased to [liss, Ufani
it locks like, Oraoce Gomo?

Ty
lliile

st T
iy

is Itmuss be, my lord, yes.

COLURT: It commeuces with the words Black is the cecloar for
everythiug aud tie last seateuce reads "reply rather soou aud(20
Wry to uwake some weaus for accommudatiug waere we will be to-
gether as you like from s lovin; frieud"?

M MULTBLG fgur lordship is getunlly lookiug at the third
poage uow, accordiug to Wy CGLY.

QUIIRD: Lhy shas 13 the wuly psge I have. I huve a photostat
which has zot the addresc on half of 1Y awd then sppareuntly

Just one puge.

ARe MULLITR: T 4had the second photostat pnge, my lord, but
{Suterrupted) I'll give you ancther cue,

CCURT: Can yoo give we a photostat of the page o which you (30
are referriug.

Iy Mellerid,



2346, e3. Hempe.
Mty MULLER: I cau give your lordship this oue. My lord,
unfortuuately there some marks ou it, but I dou't thiuk there's
auythiug writteu.
JUURT 3 llow you are referriug the wituess to the?
iy WULLTH:  The right-haud bottom coruer, my lord.
COURT: To the seateunce readiug "say you are Hlack aud you
are proud aud say it loud aud proud - Black is begutiful".
ls that correct?
MR, MULLFR: That is correct, my lord.
CUURT: Yes. ¥hat is his reply, dr. Iuterpreter? (10
YVITITSS: Ahat is the guestiou again, please?
MHE. MULLER CONTINUES: What is difficult about this, that you

dou't kuow?
COURT: fou ought to repeat your gquestiou. lie has beeu iu-
terrupted iu nhis reply.

bHe MULLER CONTINUES: Uo you still say that you uever eucouragec

auybody to be proud of his colour?=--- 1 still say I did wot
eucourage auy persou to be specifically proud of his colour.

Now what do you meau by those thiuge theu, those words?
=== I've seeu a lot of Afro-pimericau feeliugs where they (20
utter touose words, sayiug say you are Black sud you are jroud,
say it loud aud proud, Black 1s beautiful,

Yes, what did you meau by those words? =--- As far as I am
coucerued those words does wot eucourage auy persou to be
specifically proud of the colour of his skiwu.

Dou't you uuderstaud the guestiou? /hat did you meau by
those words? Do you understaud the questiou? —--- As far as
I am coucerned these words do uot meau that you should be
gpecifically proud of your skiu.

CUURT: Yes, wo, you've said that, but counsel cays well {30
then what do they meau? --- I dou't get what you meau.
/inat.,.



2347, I'e 3. Hempe.

What do the words meau? You tell us what you say they
dou't meau, wow couusel waute to kuow what do they meau, ———
To me they meau toney say that you say you are Black aud proud,
say it loud aud proud, Black is beautiful. That's what they
meaku.

s, MULLTR CUNTINUES: #ill you look at the followiug vage.

Vhat did you meau Lo ask the persoa to whom this letter was
addressed, you ask for help iu iudoetrinating the whole
couutry. ‘hat did you meau by that? =--= I meaut to help to
couscieutise the studeuts iu the couutry. (10

Yaat did you, what do you understeud by the word "iu-
doctriuatiug"? =-- I understaud it to be is to show all the
people what tney are supposed to see aud what you kuow it to
be.

Below that woneu I do come I will tell you..., whea I do
come there, I will tell you what this is all about aud where
it comes from aud goes to. Do you see those? ——= Yes,

CCURT: Just s momeat please, 1 haveu't got that passage.

lifs MULLER: My lord, that's ou the last page, iu other words
that is the page your lordship had at the outset, the first (20
photostat copy.

CULIRT 8 ¥nen I do come then I will tell you what this is all
about aud where it comes from aud goes to?

4E, MULLER: That is it, my lord.

CUURT: Yes.

JMRe MULLER CUNTINUES: ow you wrote that? ~-- Yes.

liow wnat was this all sbout? ---— I meaut that I was telliug
her about what I was goiug to do aud I had already started
doiug it, aud thea I iuserted populsr phrases iu the letter,
uot that the phrases had somethiug to do with my couvictious (30
aud what ... or what I do.
LXone



2348. Teds Hempe.

I am askiug you what was this 2ll about? --- The letter?

This whole message you inteuded to couvey to this persou
ouce you had got there. ——- I was goiug to tell her how to
couscientise aud all that.

Aud gll what? -—— Aud all the ways of couscientisiug =mad
sittiug up 8 brasuch of SASM.

Aud what were you goiug to tell this persou where does
it come from? -~-~ I was golug te tell her that this Black
cousciousuess origiuantes from the oppressed people aud geoiug
to other oppressed people. (10

Is that where it goes to? —-- Yes.

Is that the fiusl cousequeuce of this whole coucept? ——-—
Yes, Black cousciousaess.

Yes, what is the ultimate result of this? --- That people
stiould be, that the studede would be rid of slave meutality.

You say you were the persou who started speakiug about
phases? ---= Yes,

VYhen did you start iutroduciug tnis moral? ——— To?

When did you start usiug this moral of phases? -== In
gecoud seseion. (20

iheu? === Iu the secoud zessiou.

But wheu ia the secoud sessiou? --- Farly ia the secoud
session.

And what did you meau by phase 1? =-- I meaut that people
would rid themselves from slave meutality.

By phase 27 -—- I urged the people to get intoc the struggle:
of the people, that is gettiug to kaow the problems of the
people aud solviug them.

Is phase 1 a deceptive phase? Is phase 1 the deceptive
phase’ -=—— Decep...7? (30

Deceptive, -== tive. Yot that it ias deceptive, it's

/because...



2349, T.3. Hempe.
because it iz uwot visible, it happeus ia the iuside of a
persow's head.

But you called it the deceptive phase? —-- Yes.

Yhy? === The deceptive part.

Yes, what is deceptive about it? ——- It is because it is
ot visible, physically visible. It tunkes place iu the iuside
of a persoa's head.

“ho is deceived by it? --- lobody is deceived.

fhy do you ecall this the decertive phase thea? Deceptive
part? =-- 1 called it deceptive part of the strugsle because (10
it is uot visible. It takes place iuside the nead of a
persoa.

Do you kuow what deceptive meaus? === I thiuk I kaow,

Isu't deceptiwe, decejtive part, the part through which
oue is deceived?” ~-- As far as I kuow wot ouly that.

Did you type Lxhibit 'T'? ——- Yes.

That secoad parsgraph, will you read that, please? ——-
Brother, this is the first phase aud a verbal oue or deceptive
part of the strugzgle. Let 'us try to briug together those
studeuts who are prepared to look {nmide aud firbt the commow(2(
euemy .

Is that the first paragraph? -—-- Ch, the first... I nereby
wish that you are making some progress ou trylug to briug
topether }%gna of Afriea to the real struvgcle towanrds total
liberatios of theBlack mau.

Go ou, please? =--- Brother, this is the first phase =nd
a verbal one or deceptive part of the struggle. Let us try to
briug together those studeuts who are prepared %0 1gok inaside

and fisht the commou euemy. Cur prime object is te create a
aware- frout to
feeliug of . uess amoug Black studeuts sud form a united - (30

t
.r¥o liberate the community from meutal eunslavement asud to be

/aﬂloo



2350, ".3. Hempe,
our
aiu asset to the bettermeut aud upliftiug of.people, towards
this we are tryiug to briug to your coguizauceSome of the
members who are iu llew Brighton, to the brauch they are tryiug
to form there.

That's euwough, thank you. Tlow whet was the jurpose of
this letter? —-- I was jusilayiug with the typewriter.

QOURT: I beg your pardou? --- Yes, there at achool I waza just
rlayiug with the... Just typiug.

Do I understacd you correctly? This was just a typiug
exercise with wo purpose attached to it at all? —-- 14's wot (10
that I was Just playiug but 1 was typlug, usiug ncoused lo. 2's
typewriter which was tonere at schicol. There are mauy thiugs
which I typed with that typewriter sud letters 1 seut to people
aud this oue T typed but I typed it after 1 had met these
people. I was just typiug, but wot typiug it, wct that I was
typlug it iuteudiug to post it.

That's why I asked you, are you uwow sayiug that this
letter was eimply au exercise ou the typewriter? -—— Yes, I

w8 Just playiug with the typewriter.

MR, MULLTH CUNTIFNUES: It surely doesu't look like it. =—= (20

That's how you view it.

This seutence "our prime objectiou is to create a Teeliug
of awareuess amoug Black studeuts aud to form a uuited frout
to try aud to liberate the community from meutsl euslavement
aud to be an asset to the bettermeut aud upliftiug of our
people. " Is that descriptive of the first phase? --- It also
embraces the secoud phase, first asud secoud rhases 1 embraced.

Aeccordlig to the introductory seuteuce this is all
describiug the {irst phase. —-- The first seuteace? that is
the guestion? The first paragraph or what? ; {30

Accordiug to the iutroductory ecuteuce, that is the oue

/brother...



2351. 7.5. Hempe.
brother, this is the firat phase. Aecordiug to that senteuce.
~-= The part which deals with the riddiug of the people of =
slave mentality, of their attitude.

Agcoording to the words "Brother, this is the first phaese"
aud ou, accordiug to those worde, what follows is a deseriptiou
of the first phase? -——= No,

That is what I am puttiag to you. -—--— Vot uecessarily.

That's what I'm putting o you. -—— It is how you look
at it, but to me it is not like that.

You see why T put this to you is the seuteuce "our prime{l0
objectiou is (iaterrapted) --- Our prime object, sorry. That
was a mistake.

¥hat was n mistake? --- That's a typiug error, mistake.

Yese, was it iuteuded to be "object"? --- Yes.

Yes, uow let us =alter it that way, "our prime object is
to create a feeliug of awareuess amoug Black st.deuta aud to
form s uuited frout aud to try to liberste the commuuity from
meutal euslavemeut aud to be au asset tc the bettermeut oud
upliftiug of our people," and there is wo word to ludicate
that oue is goiug through to a secoud phase. ——— Yes, I uuder-(2(
staud you.

That's way I'm puttiug it to you that accordiug toc this
document, -~—— I am sayiag it is wot so.

Yhat did you meau by that seutence right at the, the wvery
last seutcuce "Blackbound  brother, I hereby wish to inform
you that we are lookiug forward to the brauch that you are te
form, Black brother, let us take Africa to the real Africaus."
These words "let us take Afrieca to the real Afvricauns®, what's
meaat by that? --— I mesut that we must try aud take Africa
to the persows who have got the iuterest of /fricad at heart.{(30
That is all.

Jaude. .



2352. MeS. Hempe.

Awd who are the real Africaua” -—- puy pervsou who is lu
Africa, who regards himself as belougiug to Afrieca aud who
have got the interests of pecple iu Zoith Africa... iu Africa
at his heart.

Iueludiug auy shite persoun qualifyl.g? --— Auy perscu.

T'm pertiveatly askiug you, iueludiug ‘nitea? --- Ir-
respective of the colour of his skiu.

Vhy thea the followiuz senteuce: "Let ua task DUT=
aelveswéxi taoe total liberation of the Black mau"? —-—— Look
the people who are iu Africa, who have got = iuterest of (10
people iu Africa at their hearts surely would see that the
Black people, wheu you talk about the oppressed, accordiug to
SASH aud mcecordiug to my views, sre culy the Hlmck pecple who
are ovpressed politically, sceially mud ecouomically.

You made many speeches last year at SAJ mertiugs, wot so?
——= I did talk.

Didu't you pernaps say the thiugs that the wituerdes any
you said, but you slso meant actumlly somethiug eloe? ~-- I
kuow what I said sud I kuow what the wituesses sgid I saild,
thiuga which I did cot smy. (20

Where do they come to these thiugs that they allege ycu
gaid? ——— ¥Will you plesse repeat your juestion?

‘here do they get this from, these thiugs that they said
you said? --= 1 would say some of the tni.ga they have snid
they said them because, they sald there iu the... wheu they
were withh the police,

fhat do you say about the wituesses that were wet detaiuned?
Like Billy? ——= Whea oue is approeched by a security police,
that espeelally that must have some impact ou you whéewn...
especially to studeunts like us. (30

C2% the impressiou that you, thaet other people apart from

/yourself.,.



2353. 7.8 Hempe.
yourself, alse explgiued the three 3's. —-- Culy oue persou
I kuow of is lMeroc Barues. They exilaiued them the same way
I explained them.

Did he do so more then once? —--— Myself I am certaiu of
thet I did that wmore thau ouce.

You did that more theu ouce? —-—— About the three 5's?

Yeg., === Yoz, I did tslk about them more than ouce.

How mony times do you thiunk you did thet? How many times
do you think you explaiued the three 3's? Before you muswer
(iuterrupted) ——= fbout 5 times. (10

About 5 times, aud how mauy times more or less did Vero
Barues explaiun the three 3's gt a meetiug? —-- Twice.

“heu more or less was that? --—- Iu August.

Aud yourself explaiued these three =2'37 ——— In August,
‘eptember aud in Getober.

mg accused No., 3 jreseut at these meetiugs? --- At szome
of the meetiugs he was preseut, at others he was wot preseut.

How loug did you work st the Holldy Iuu, in Fort Flizabeth?
-—— About 4 weeks,

then did you start? --~ Ia Tovember, late iu ‘ovember. (20

Aud when did you stop your employmeut there? —-- Ou the
1éth December,

hy d4id you stop workiug? --- It was because there was ill-
feeliug between me pud the authorities there.

To how mauy schools did you apply for readmissiou or for
admissiou? --- Adoissious or readmission”

Admisslou. You were expelled frow Hegldtowa? —-= Yesa,.

Aud you wauted to coutinue your studies? ——= Yes,

Aud you arplied, you made applicatioun for further, for
admission at auother place? —--— Yes, (30

How my guestiou is how mauny times did you apply for

/adnission, ..



2354 . K.S. Heupe.
adoission? —w=- I gpplied to Newell. I was promised that I
should go there two dsys before the opeuing of the school,

Aud what? --- That is 1976.

Yesa? =-—=— 1 had s hope that I would be accepted.

Now whew did you get this uews? Cr when did you hwe this
iuterview” ——— 1 weut there ic Vovember.

Wher iu Povember? ——- Tu the middle of November.

Before or after you hed net David Fgas? --- I met David
Fess oo mauy occzaicus. I wow dou't understaud you when you
say before or after, (10

Yes, thevrks. You zee you told kim that you had giveu up
hoge to get admitted at auy sehool. I thiuk that was on the
13ith Noveuber, pege 818, my lord. Dida't you tell him s0? ——-
I told him.

Yes, now why did you tell him thet? --- I was promised, I
was told by Mr. veu der llerwe that T wou't get any school iu
the Ciulkei,

Tes, but tlie Ciskel is wot in lort Tlizebeth? ——— The P.E.
reople say they are in the Cizkei.

LOURT: Is thet so, Mr. luller? Didu't we have a loug aud (20
protracted court case iuvolviug the electiou of members of the
Ciskeign Goverumeut, iu eleetlons iu Fort Tlizabeth in this
court earlier ou this year? CUr last year, late last year?

iR, WUIITR: Wy lord, I do wot profess to have auy kuowledge

of the (iuterrupted)

CCURT:  Yes, I thiank you will fiud that oue of the electorzl
divisious certaiuly of the Ciskei extecds intc Iort Tlizalbeth.
hat the situstiou is lu regerd to schools 1 cau't tell you.

MR, MULLFR: Yes, uo, my lord, iu faniruess to the wituess I
wou't continue that line. (30
COURT: Yes.

/ir, NMuller...



23530 Natie Iienye.
€%, MULITE CONTINUFS: Tut you were told et this place where

you eppliei thut you could come, that's why (Iuterpreter pud
Wy, Muller =zpecke simultsueously - inaudible), ——— They day I
weul there for this iuterview I was told to come so I had a
hope.

Yes. ——= T wee tcld to go there for su iuterview two days
before the opecing of the schopl.

Yeay so they did not reject your eppliertion? ——— Aud it
wad uct that they accepted it.

(10
fud youd'ownly npplied =2t oue school? ——— I arrlied at that

school becguat I was scheolilg there previcusly.

Yea, sv you didu't really try to get, tc do everythiug
you could to eowtiuue your schcoliug? --- The other studeuts
who were expelled with me, they told me that they did go to
the other sehools gud their applicatious were turued dowva.

Vhet seheols 4i¢ they go t0? —— They meutioued Famla,
Temba Iabzatn, Kwazakele, Cowal sud cthers.

7id you mpily iu any wvcheol iu Feet TLoudon? -— Neo.

Tet you ware prepared {o leave the couutry Just iu order
tu continve your schooling? ——- I was prepared? (2C

'eren't you? —=-- I considered leaviag the couatry if 1
couldu't get achool withiu the couwntry. ot that I was pre—
yared, apecifically prepared to leave the couutry.

Yeas, but you had mede Just oue appliestiou in Fort Tliza-
beth aud until your arrest iu Jaavary you hadu't doue auythiug
elee., ——= Ic Fast Towdou I had frieuds. I was told, I heard
that Biuxo was else turned dewsn aylomhle nud T heard that some
of the students, their sprlieaticus were turned down at certaiu
schoolz at Tast loadou, schools like CGhlokoma s0 I realised

that what Mr. va. der Merwe ssid was the truth. (30

COURT ADIOURNS UNTIL

Q_TO-MORROW MORNING .1976) .

——=000—==

/cﬂurto aw
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COURT RTSUNES 14.9.197<.

N.B8s HIFF, atill under ogth,; states further:

CRCSS-EXANTWATION BY MR, MUTLFR CUNTINUES:

flr. Hemps, you yesterday meutioued your aspiratious to
atudy mediciune aud ia that regard you also meutioued America?
- Yes,

21d youa proposs to start your mediecal course ia South
Afriea? -—- Yes, if I had a chance,

Tow why did you cousider .meriea iu particular? --- Because
their staudard, as far as I kuow, is high there. Yhea T am (20
og that cther side 1%’s sasy to obtain burseries there or I
would ret 2 dbursary to take me that end.

Tes, Md you eatsertaiu hopes of obtaiuiug a bursary ia
South Afrieca? -— Mo,

Tos eveu fPor your iuitial medieal studies? ——- Ve,

Hhy 00t? === Yr father ilktecded to educate we shile I
wasd still with him,

30 he wes prepared to provide for you? --- “hile I was
8311l with him.

Did you thiuk Shat the staudards of medical teachiug ia(20
South \friea waz not very high? -— Vot that, but I wished to
farther my stndiez there.

Did you kuow of any particular uaiversity iu America? --—-
fo, wot iu particular, but I recelved iuforuaticu from m
panphlet UIIT - Uuited States Iaformatiou Service, That is
thiere I thought... in that pamphlet it was stated where I oan
get bursarisa, where I ool yrite to.

I get fhe impressiou — you nust tell me if I'm eorreset
or uot - that you dida't thiuk that your Bautu Tducation would
serlously effeet your n2dical studies in South Africa? -—— (30
It would effeot it because I would be dolug it. hen I

/further, ..
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further my studies sbreed, it wonld advauce my educatiou.
COURT: Iz it correet, yea further your stuidies abropd it
would sdvouce your sdueatiou? -—— To makes it better.

You mesu studylag akrond? —-- theu goiug to study outside
I would be makiug it better.

Yog, ==—— Becguse while I =»m iuside I would be forced to
do it becauvse T have uo alterumtive, vheu 1 go outside I

would reive ito staudard, waoew I study =broad.

M8, MULLTR COrTINUL3: ‘hat I mean is, ] get the impressiown

that you didu't feel the fact that you hed doue your school (20
education uuder the aystrm of Bauty Tduestiocw would adversely
effeet your medical studies iu south Africa? -—-- Iuside I
would deo Bautu Tduesticu. hea golug out I would be a... to
make it Letter , to raise its etaudard, although wheu I get
there I wonld wot atart from where I astopped, but I will start
at a lower level.

‘here did you thiuk you would, or iuteud to do your
medieal troiniug in South Afrieqa? ~—— T ouly hkuew Jentworth.

VYeutworth? --- leutworth,

Yes, aud did you thiuk that the  2ntworth aourse is iu- (20
ferior to other courses for medical studeuts? ——- Yes,

fYhy did you thiuk that? --— It'z because the Blacks teke
T yeara thers. I. the ‘hite uuilversities they take © years.
That proves that oue should cover somethiug first which he did
@0t get while he was iu the high sehnol.

Is that the impressiou you got? —— Yes.

Aud ouce you've dous your T years do you think your
traiaiug would be iuferior to other systems of traiuiug? --- Yeu

Wr? I'm speakiug of a qualified doctor wow. =-= 1 say
the ous who leaves ‘eutworth he is iuferior to those who come(3C
out of other universities. That is the impressiou I hsd.

/¥here...
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VYhere did you get that impressiou? --- There are doctors
who studied at ‘eutworth. Yea, they've got a doector's
certificate uuder the BaLtu Tducatiou. theuw they meet at
hospitals, they, where they are employed together with the
doctors of other races, although eveu if they are qualified
like them, eveu if they are at Bautu hospitals{ the Hlacks
will wever cbtsia a higher post thau the Yhltes because of
their staudard. That's the impressiou I had.

Didu't you ever hear of auybody keepiug coutrol of the
staudard of all doetors, their qualificsticu staudard of all (10
doetors iu South Africa, irrespective of race? -—— T'o.

fhat did you thiuk your first year course at Yeutworth
would be? fhat subjects did you have to take? ——- 1 did uot
thiuk what subjects would be, I thought that I had to cover
what I did wot get while I was ia the high school.

But you did wot kuow what subjects you weeded to gualify
as a, lor admissiou, as a medical studeut?--- The gqualifyiug
subjects I kuow are mathematics aud physies. I was iu-
terested iu those subjects. =

But you dida't tske physics at Healdtowu? —== Uu that ysi;Q
I was uot goiug to take it. I was goiug to take it the
followiug. Uu my arrival there the priucipal told me thet
the wumber there is full, he would - iu the physies classes -
aud he would be able to put me iu there the followiug year.

Did you do agriculture iustead? --- Yes.

Am I correct that iu the secoud quarter of 1975 you ob-
taiued 61/ 1L your exams for agriculture? --- I'm wot sure, but
it could be iu thatregiou.

Youdid remacuably high at the e.d of the semester ---
Sorry? (3C

/You.-n
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You did reasouably well at the eud of the semester iu
agriculture’ —=-= I wouldu't say so.

Didu't you get your exam. resulta? —-- I didu't see my
report. It was seut to my Ffather,

Yes, didu't he tell you how you did? --- He ouly told me
that I had passed.

Dida't you euguire to your marks? —--= To.

Foat is the minimum perceutage to pass? --- 3347 to 15
or 3T,

fou passed fhosa the secoud term? —-—— I dou't kuow. (10

Dou't you kuow whether you'd passed %hosa? -—— 'hat I
know is that 1 have passed. I do wot kwuow what subjeets did
I pase sud what subjects did I fail. I didu't bave a chauce
of seelug the report because tihe report was at my father aud
I was at school. He iuformed me by writiug that I have
passed.

Aud you didu't bother to fiud out mow you'd doue? === 1
wae iuterested but I didu't get a chauce of gettiug the report
because I had wot yet goue howme. ‘hea I am at home 1'm theu
busy #ith other thiugs aud forget about the report. At week-(2¢
e dsa wheu I weut home I weut home for other importaut matters,
aud at times umy father was wot at home.

You were quite a keeu studeat, wereu't you? —- Yes, I
was prepared to further my educatiou aud received auy in-
formatiou I could lay hauda ou.

Here you au eager keeu studeut? --- Yes, I was kee. iu the
educaticu... iu gettiug educatiou.

Are you wot iu a positiou to coufirwor deay that you got
23% iu mathematics? At the eud of that semester? ——— 7o,
there's uo such. (30

‘hy do you say that? —-- I did talk sbout mathematics
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#ith my teachers last year duriug the secoud cessiou, the
three who taught me duriug the first sessiou. They said it
was uot because of us that our maths., were low, the reasou
(indigtinct)
lies [/ because there were lots of mistakes iu correctiing
aud lu the gquestious which they set.

30 you did have low marks iu mathematics? --- lot as low
as 23.

that did you get? ——— I was above 3347,

Is it correct that, or cau you coufirm or deuy that ia
biology you got 29f iu the secoud guarter? --- iy perceutage (10
iu biology was above 3347.

‘hy do you kuow that? --— The teacherz told us thuat so
meuy have passed ou the alphabet which was huug iu the ¢laas-
room, duriug the secoud sessiou. 1t was marked ou those
listes that those, that lot is asbove 334% aud this lot is below
3347, That is all.

Fere there other pupils at tealdtowu who were iuterested
iu leaviug the couutry to further their educatiou abroad? --—-
Accused lo. 1 and 2 I could say are such studeuts.

Auy others that you kuow of? -— I would meatiou Ggajela,(2(
Qupe gud foe. 5 aud Majowa.

Qupe told the court that he himself waunted to go for
military traiuiug. ===~ That is wot what he told me.

fhea did he tell you that? --- That is uwot what he told me,

When did he speak to you sbout his iuteutious? —-- Ggajela
told me that he was goliug with Qupe, lajowa aud No. 5. e
did uot tell me thmt wujpe was golug out for g differeut reassou.
I took that Ggajela sud the cthers were goiug out for the same
purpose.

‘hea did he tell you that? —-—— It was wheuw I asked (30
Ggajela where are the others goiug to, wheu I saw Qupe aud
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others with him.

Wheu was that? --- The moruiug we were takiug Ggejela to
Zwelitsha.

Is that after Gqajela had come to wake you up? —-— Yes.

Aud he accumpauied you te where the other pesople were
staudiug? —- Yes,

Aud where did he tell you that? --- They were staudiug
ou the side of the road, they were wot iu a house, 1 saw then
staudiug there. As we were ajproachiung them, I asked from
Guajela. (10

Now you have mentioued the Sous of Africa yesterday, didu't
you? ——= Yes,

Did these, or some of these people kuowu as the Souns of
Africa have guite a lot of iuflueuce with the authority? --—-
Jome of them.

Yao for iusteuce? =-—- Tuso.

Yes, nuy oue else? —--- Jeff.

Jeff, what was his surasame? --- lgolomba.

Wheu did they Jjoiu SASM? === I. September,

Didu't you see that as au opportuse momeat to aprromch (20
the prigecipal with SASH? --- No,

fhy wot? ——— Lveu they themselves did awot kuow of any
priuecipal who would agree to... or they did aot thiuk that the
priuecipal would agree to such a thiug.

What was wroag with SASM thea? —-- There's aothiug wroug
with SASu.

st would be dissgreemble sbout SA3SM to the priucipal? —--
They, the Sous of Africa, the priacipal bauasd a play which was
edueatiounl aud historical. If uow he cau bau such a thiug
they didu't thiuk that he would accept sueh a thiug aud (30
moreover the atmosphere at that time was teuse there.
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But 3ASH had commendable aims like, just as the 3CH
aad other orgsuisatious have., —- Yes, it had commeadsble aims=.

Aud one of the maiu aims was to eucourage the love aud
appreciatiou for study? —-—- Yes.

What would be disagreeable to the priucipal about that?
=== The other, the first aim iz to speak to the priuecipal about
matters effeetiug the studeuts sund iu the iuterest, sud matters
of iuterest to the students, aud at the same time the
priuecipal didu't waut to co-operste and he didu't like to be
approached about matters couceruniug the studeats. (10

Jid he like to be approached at all? --- He didu't waut
to do what we msked him to do.

What kiud of thiugs did you ask him to do? --—- %e asked
him to give us reasous why some of us were expelled so that
we should aot do the same thiog aud be expelled as well. Tu-
stead his reply wes he received au authority from the Ciskeias
Goverumeut if he deemed a studeut to be wot suitable there, he
cau expell him as he had snowu us before.

Vhea was thia? Yhew was this discussiou with the priuci-
pal? -—- There are certaiu classes shich approached him late gﬁo
August sud in September sud individual studeats.

Yhy dida't you approach the priucipal right at the outset,
right at the begiuuniug of 19757 =—= As I have said the at-
mosphere in the school at that time it wes wot good.

But surely there was oo resscu to keep a thiug like SASH
away from the priucipel? --- Ve thought that there was a reasou.

fere there euy pecple, members of SASW, who were iuterested
iu leaviug the couuntry for military treiviug last year? ——- Vo,
although Ggajela ouce ssked about such s thiug, but he was
stopped. At the stage he was leaviug, he was talkiug (30
about educsmtiou sud sbout his sister who is abroad.
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Qupe told the court that Ggajela had obtsiued jermissiou
to write his exam, although he was bauued from the hostel.

Caw you commeut ou that? ---— I cauuot dispute that. It is
true that Cyajela was wot stajiug i the schocl, he was stayiug
ia the locatiou aud he didu't atteud classes. iie was for-
biddew to atieud... he was wot allowed, he told me that he wss
uot allowed to atteud clasces.

Testerday you said that toue three 3's were explaiued by
yourself more or less 5 times? ——- Yes, I szid so.

hud you also meatioued that lerc Barues explaiued these (10
three 3's oue time tuet you cau remember? --- Yes, the occasiou
which I caa apecify aud say that ne made the explanatiou.

But cau you remember auy other iustauces wheuw Nero Narues
explaiued the three 3's or uot? --- There were other persous
wno talked about the fhree 5's.

Do you kuow who they are? --- Feople like Baleui, they
also spoke about them.

S0 cau oue szafely say thet the sum total of these 1n-
stauces where the three 3's were explaiued would be more or less
teu? ——— Iu my preseuce? (20

Yes, although you cau't remember the specific times? ——-

At least I would say around B.

Yes, aud this wss doue iu the secoud term? -— Yes,

Secoud guarter... secoud hzlf of the year? --- Yes,

lidzeke here gave evideuce aud he saild amougst other thiugs
that the three 35's were cowusteutly related. Do you agree
that it was coustautly relsted in the secoud half? ——- Because
we had a lot to discuse about at meetiugs there wes wo ueed
that it should be stressed coustautly. I dou't egree that they
were expiaived cousteutly. (30 .

You see this was wheu Ndzeke said this was said that they
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were coustautly relasted, thiz was deuied by couusel. You,
sccording %o counsel, you said that you remember speakiag of
it once. That's ou page 5%7. but that does uot really
correspoud with what you said here, ——-= I deuiled that they
were explaicned eoustautly but the explauation of them,.. you
know gt times it happeaed like this, whea you are talkiug
then you also mectiou them iu your speech. There is a tinme
wheu you asctually explaiu them, It was ouly ouce to Ndzeke
when I actually explaiued the, to zive a reply to what Wdzeke
said is that T uwade a clear explanatiou of the three S's ouce, (1
I did meatiouw them in my speech sbout arouud 5 times, aud
other people as well. Kot that they explaiued the three B's.

Ndzeke atteuded st least & meetiugs of BSASM, aud I get
the impreasiou 5 of them were iu the secoud half and yet you
say you ouly spoke of that ouce iu his preseuce, Is thet
what you are gaying? --— Mo. It's only ouce that I explained
what they are meauiug, clearly what the three 5's mean. Iu
other oceasicus T meatioued them in my speech sud others they
meutioned them iu their speeches. I4's wot that they were
explaining them. (20

Yesterday you sazid that St=nley Cgajela spoke of military
trainiug once? ——-— e posed thet yuestlon at a meeting aud he
used that phrase.

Aul what did you say? --- Tata stopped him first. I also
told him that thet was sgaiust our poliey esud I told him %o
stop that.

This busicess of military trainiug? —-—- Aud the gueatica
of golug out aud thiugs of that uature aud military traiuiug.

Can you explain why counsel - that's oun page 555 - asaid
thet a% ao meetiug wes there auy meutiou of military treiuiug?(3(
-—- T dou't follow the guestioa.
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Counsel put it to Ndzeke that you, the accused, say uot
gt the meetlug he described or auy other meetiug was there auy
meution of military treiaiug. =-- You msk me to give a reply
to that?

Yess ——— gy I zsk this guestiou? Are you sayiug that
accused "o. 4 aaid to the couusel there wasz wo mewtion of
military trailaicg at meetiugs?

COURT: That's what it aipears like Trom the cross-examiuatiou.
Counsel wae puttiang to the witness Ndzeke what you hed said to
him aad he said that the mccused - that is all the accused as(10
the record reada - whioh would iLclude you, say that there wac
uever auy meutiou of military trainiug at a meeting. How the
Frosecutor says cau you explaiu that. ~=- I would exilain it
this way that this phrase was uever mentioned by persocns who
presided at meetiugs, but the persou who asked a questiou

about thia phrase, it was ouly fGgqajela.

Now you say couusel has phrased that guestioun wrougly?
What he should have said is there was uo meutiou of military
trainiug by members of the executive? ——- Ur that 1t was die-
cussed. It was oaly iu the quectiou asked by Ggajela. (20
4R, MULLER CONTINUES: At what meetiug did this questiou arise?
=== At a meetiug iu the “loof.

How late iu the secoud half? —-- Lete iu Auzuat.

Late iu Auguat. low yesterday you said that Victor
Fxula did wot atteud aay meetiugs iu the first week of the
secoud half, is that correct? --- Yes,

Wheu did he atteund hie first meetiug? =---— He came back iu
August aud the achools were opeaed in July.

Just to clear this up, wheu did the schools opeu iu July?
-—— A week and a half before the eud of July. (30

Aud hey Victor Iixula, caly came back iu August you say?
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Or he ouly attended meetiugs in August? --- He came back early
in August.

Laéc Ndzeke described g meetiug which he says it was the
first meetiug, or a meetiug in the first week after the schools
had reopened, asud he says thet Victor Mxula spoke at this
meeting. =-- 1 did wot follow the guestiou.

Lego Ndzeke sgid thet, he described a wectiug held iu the
first week of the secoud half aud he said that Vietor Mxule
atteuded this meetiug. Thet'e oun page 500.

COURT: 5007 (1c
MR, MULLER: 50C, my lord.

CCOURT: Do you uaderstaud the import of the question thus Tar?
——— Yoo,

In cther words that accordiug to Mizeke, Wxula sttended a
neatlug at a time wheu you =ay he had wot yet come back to
school. ==- Yez,

I dou't kuow how the guestiou is goiag on, but you listeu
to 1t, we'll f£iud out.

MR, MULLER CURTINUES: Acd counsel put a guestioa to Ndzeke

(20
about that, page 555. 1'11 read the guestion to you. Lecused

3 aud 4 ssy that be got excited theu as he usually did, but
this was iguored sud the meetiug got cu to the busiuess of
eleeting aa Advisory Conmittee. —-- Yes.

Did you tell counsel that Vietor "xula wes uot preseut nt
this time? —-- The neeting at which the Advisory Committee was
elected, it was uot duriug the first week after the school was
reopeced. It was at a meeticg iu August wheu the Adviscry
Committee was elected, That is where Nxula suddenly backed
out.

Yo, thic was wot pit to Lego Ndzeke, wheu he said this (30
meetiug took place in the first week of the secoud half. Two

/wituesses..a



2367, M+85. Hempe.

wituesses, I thiulk oue was Nyati, the other Idzeke, they said
that they stteuded meetiugs at which Lrayers were sald aud
while the prayers were 2aid members raised thelr cleucued fists.
0id auy member ever pray iu that way, witn his cleuched right-
haud Pist? ——- Some ralsed thelr fists when prayiug. Taay
did that ou their owu.

Do you kuow what they meaut by that? —-— Io.

Waa it ever discussed? ——— Mo,

fais mauuer of greeflug - "Amaudla", puttieg up the right-
haud Pist and the reply "Mgawetu", did you, you say this was (10
gquite s commou form of greeting? =—-- Yes,

Did it become a part of every day life? ——— "hat was doue
every day wes to say "Amaudla" or "Power", uwot uecessarily
that one should reply aud say "Vgawetu" "is ours™, but if oue
feels like replyiug would ouwe reply sud ssy "Ngawetu'.

Accordiug to the wituesses this exclamation "Amandla" aud
the reply "lNgmwetu" was guite, did quite oftew take place. Do
you agree to that? -—-- Do you wean iuside aud outside meetiugs?

Tell they described iuside meetiugs. —-- Aud eveu outside.

I'm askiug you. --— 1 reply sud say and evew outside. (20

Yeas, this exclenation wee (iuterrupted) -—- Tveu outside.

7as 1t ever used iu frout of the priceipal? ——— To greet
with a fist raised?

Yes, ——= e did it at auy tine.

Wog 1t ever doue i frout of the priccipal? ——— Vot
speeifienlly iu frout of the priucipal.

Did yoa ever see it doue io frout of the priuecipal? ——-
ot apecifieally i frout of the priucipal.

As secretary of SAGM, did you keep records? —-- BATH re-
cords? (30

Yes. ~—- Yes, ot tiunes.
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Did you keep notes of what took plsce at meetilgs” ——=
"o, becruse some meetiugs were held at Light, I didu't have
s chauce of writiug.

that kiud of records did you keep? ——— I was asevlsti.g
the treasurer awd the Disciplinary Committee, uumbers of
rersons, thelr uanes aud thelr mouey they contributed and
their atteudauces,

What &id happew to all the recoris? —— They ere with
ather persons.

Did you ever have documents thut arcse from SASH Llu your(lo
posseasion =fter you'd heen exrelled? ——— Yes,

hat did you have with you? --- g hard cover cxercisze
book, & loug oue, blue iu colour. At the baeck it hed & blue
cellotape.

When did you get the iuformetiou that 5A3SY poliey was
agaiust leaviig, =uy oue leaviug the coustry for aay purpose?
fmen did that come tc yoir kiuowledge? ———= I heard about that
from accused Mo. 1 first.

"oea was that? —=-- Iu the first sessiou.

Before, was that before the 10th !ay or after the 10th (20
ipy? ——— Before. I c¢anuot be sure whether it was before or
after the 10th ¥May, but it was duriug %he first sessiou.

How mauy vpeople weut $o SASM oo the 10th lay? —--= Pardou?

Ca fhat ccouferewce, how mauy people? --—- It was accused
Fo. 2.

Ouly him? —~- Yes.

Baenuse from questiou by couasel to Fgaki it avpesrsd that
more than oue person waut? Or dou't you agree to that? —-——
People who gave reportn it was aot only ascused To. 2. He
was assisted, because whea ou his retury he told others what (30
he got from Kiang.
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You see the gquestiou I'm referriug to - thet's on pege 206 -
geki wes eeked the fellowiug: Do you remember that ou the
1Cth Wey there was a 5.5 regioumnl coufereuce gt Miupgwilliama-
towe to which some of your delegates weat, stme of ycur
execullves. That's the guestiou I am referriug to, sug
nceording to this question couusel was iustructed that more
then ocugherson weubt from Healdtown to Edugwilliamstown. -—— e
were golug to atteud that meetiug but the fersco. whe succegeded
in goiug there it wes ouly accused Ne. 2.

‘Mo else was supposed to go to this meeting? --- I waz (3L
supposed to go there aud accused Mo. 1 aud Mo. 3.

The followiug gquestion 18 a.., the followiug: accupcd
Wo, 1; 2, 3 aud 4 say the 10th ilay there was this regiocimpl cou-
ference aud there they reported back to a later meedting, they
were told the geuneral procedure iu runuilg a meetiug, =ud they
#ere told mouy thicgs about SASM policy. fTow this also gives

the impression that you, sccused Fo. 1, 2 aud 3 hed oue to

Flogwilliagmstowu. --— Yo. 2fter gecused Yo. 2 had told us,
we all reported at the meoticg. (
20
So this yuestion is actually wroug? —-- 1 would any it was

a nistske,

Yes, Uu page 216 there's also e guestiou makiug the same
mistekke. The guesticu is, or the words are: Decause then
there wnn thia regional coufereuce at Fiug aud deleiates came
back aud they said this ie how we are to couduct our meetlugs
aad there was e prayer at the meetiugs after that. That also
the same kind of miasteke? —-- We reported at the meeting. fe
Zave a report mbout what accused Mo. 2 had told us.

Bat you did not come back from Kiugwilliamstown? ——- No,
we did ot ztteud the coufereuce, (30

Because that ie the impressiou giveu by this guestion.
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when you weut €2 iogwilliasmstown iu the company of St=uley
“qajeln, accused Yo. 3 aud Qupe, lMajowa, what did yoa 3o wheu
you avrived iu iugwilliamstowu? -—— I was aseut by accused Fo.
3 tc g0 to Temba Labanta aud look for the menbers of the
executive., I laft them iu the vieiuity ol &olithemba.

Yes? Aud when did you see them, wheu did you go back to
them for the first time? --- When I came back from the Foat
Office.

Aecused lo., 3 aild not give that svidence. ile suys you
went to the school aud tha2u you returued to them - that's ou (10
page 2199, aad then you left them nagaia. Is that uot correct?
--- I8 it To, 3 who said that?

Yasa.

MR MULLT &1
QOUEP: 217 -~-/09. That's about liue (futerrupted)

Yes, I have the passage, thank you., --- 13,

FITHNESS: He is makiug o mistzke by sayiang that 1 weat haok to
them, because 1 weut back to tThem after I had been to the Fost
Office.

MB. MULLER CONTIVITES: To how msuy people did you speak there

at the achool? —-- Leversl. {20
And what did you fiud out? ——— I fouud ot that the
peraous whom T weuted were wot there on that day. I was told
about the oua who was at the iost Cffice, I weut then to
Manaisile,
Yhom did you speals to or whom did you ask to give the
others a message? ---(Indictinct)oalled Zola.

-

Tas he an ordiuary 3AZN member thers? --—- Yes.
How far from *he school wers these other peopls waltiug for
you? =—=- It's g fairly distacnce, fairly far.
About Lelf a mile? ——— Louger, maybe louger. (30
But you i faet expectsd the oxecutlive members to be there
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at the sechcol? ---= 3iuce there waore some who were schooliug
waere.

Yea, but you were zoing to talk to those people? ——- Yes,

tuat aoout? ~-—— I wauntel them to zo aud explail the
poliey bo Ggajela. scoused e 3 aud I wauted them to explaiu,
that they savuld sxpinin the policy to Cuajela.

Aad the otheras? ant about themn? Qapa, Unjowa, zcoussd
No. 5% ——— [ took ii Suat Guajela would exploiu 1% to taen
aiuce they were his friends.

Jny didu't you xo to the school with Ggajela aud the (10
others’ --- Tue scnool wa3 iu. I sauved tc bLorrow oue member
of the exocutive from the sencol, from the priucipsl.

Yea, gai.v. —=- There was uo ueed for us to zo there, the
group.

But you wauted him to come back all this way to talk %o
dgajela aad theu wolk back to the schuol? --—— I wauted hiam to
go aad explaiu thip to Ogajela. The geecused lo, 3 aud I would
assisit ania.

Yez, bub why cmuse this peraou all this trouble, to come
all the way to where toey were waitiuz aud have to go back to(20
sehool agaia? --- e didu't weut to 2o to thei school six of us.

y dot? —-— Therad vas8 ... #@ did wot discuss why we
did uot disenss way we shouldn't go there together.

COURT:  But that doesn't muswer the Fromecutor's yuestiow. The
Frosecutor says if you waute2d 4o take somebody out of school
with the prineipal'a rermissiou, why didu't you all go to the
sehool so that you were ou bthae =pot, =o that whan yoa zot this
mau he eould apesk to you sad thea go baeck? Why did some of
you wait nalf « mile away or morei —--- At the spoi where they
were waitiie it'es a usual spot where leil aud the others (30
ueed to meet, The persou whom I was going to call, that ie
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where theay asually met aud that is where 1 usually left them.
MR, MULLER ZCHTINJES: K¥hen did you se2 accuped lios 3 aud

tae others agalu, what tiams more or lesas? —-- I cauuot be
gertaia of the time.

sore or less, was it late that moruiug or...? --- It was
2%t11l iu the moruiug.

Aad thes you 2ame aad you fetehed acoused No. 3 aud
Ggajela? =-- fes.

tad theu you weus to the Tost Uffice? --- Yes.

fay didu't you leave the... shy 3id you leave tne otaer (20
taree waitiug there? --- The other hres were pot giviug us auy
trouble. It was Ggajela who gave aa some trouble, e
thought that if Ggajela could be couviuced it woald be sasy
for Gyajela to zo aud couviuoe them,

But atill, at that time tauey were still haviag tae in-
teation of leaviues fthe couutry? Yhy leave this to Gnajeln to
explaiu? —-- je beiicved that it was Ggajela who did nct be-
lleve tnis polioy aud we took it that it was Gqajela who unade
them or told then aot to believe the poliey, bat they didu't
give us auy iapression shat they did uot believe the policy (20
like Ggajela. i wauveld this persou who was giviug us trouble
to be coaviuced, btheu ae would explaiu to octaers.

What was CGyajela's problem?  Whew he Tirst came teo you?
=-— At Zirs{ ne told ne that ae hes reached a decisiou sud hie
problen was wouey. I theu told him that I cauuct nelp him
#ith this nouey aud ne told me thst he did wot believe thet
thie poliey was the srie poliecy.

Aad thel wuaf was hio problem wheu he came to accussd
Ro. 37 —== I thiluk whew acoused No. 3 aud Gyajela met, accused
Foe 3 told bim shoat the policy. Acoused To, 3 stressed {30
the policy to Cymjelm more thaa I did. What Ggajela approached

Jaccused, ..
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accused No. 3 for, he wauted to kuow more sbout the poliecy.
Ggajela did uot believe that the poliey which accused No, 3
told him sbout was the geuuiue policy.

But you were preseut wheu he discussed it with accused
No« 3, wereu't you? --—— Vheu we weut to accused 7o, 3 we had
already discussed it.

Yes, sud you were preseut wheu Ggajela spocke to accused
flo. 37 —== Yes,

And you assisted accused llo. 3 iu this couversatiou, didu't
you? ——= Yes. (10

And you say the oaly thiug Ggajela wauted from accused
Mos. 3 was eclarificatiou ou this policy? =—-- lhat accused "o, 3
stressed ou Cgajela was the policy. Gnajela gqueried the
policy to accused To. 3.

Yes, aud that was what ne waunted from accused I"'o, 37 ——=
And the other thiug I am youuger than Ggajela, accused Wo. 3
is bigger or older by s year or they are of the same age with
Cgajela. Ggajela didu't like to discuss much with me. e
discussed, he was sptisfied wheu he discussed thiugs with
accused Yo. 3, evea if I am preseut. (20

‘as the ouly reasou why Cgajela weut to accused WMo. 3
that you referred him t¢ accused Mo. 3 sbout the poliey? --—-
He also wauted to approach accuszed o 3.

Yes, but it was all about this policy busiuess? --- Yes,
the moat important thiug.

Because accused To. 3 says that Ggajela approached him for
Houey? === Jho?

Accused los 3 sald that Ggajela actually came to get
mouey from him iu the first place. Fage 2137. ~--- Gaajela
eveu asked me for mouey sud I told him that ve cau't give (30
him the mouey because the policy is agaiust what he was telliug,

VAL LT
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Eveu at the btime ne was wow talkiug to 0. 3 he alsc meuwticued
the yuestiow of mouey. 1 wouldu't ssy that was the most im-
portaut thiug.

tccordiug to accused 'o. 3 Ggajela came o him o boud
MoLBys === Ualy?

That's what iuitlally waz duscussed, according to accused
Noe 3s === Iu my preseuce the guestiou of mouey was dilsguased
but the most importesut thiug was the jolicy.

Accused 0.3 gives the impressiou that ne was the oue wao
meutioued the policy to Ggmjelam. ——-— Iu the seuse that Le was(10
expleiuing tone policy to Ggajela.

Yes, aud didu't you Zet... %0 to Kiugwilliamstowu to get
aid for this trip? --- ilo, we weul there so toat the policy
could be explaiue.t to Ggajels.

S0 Qupe must be Lelliug a lie wheu he said that tne
object was to get avsistauce iu toe form of trausport aud that
kiud of aid., === Ves, Yes, e i3 tellivug a, he is lyluz.

Accordiug to tne witueases, all the Otate witaesses, the
whole, this matter of goiug out for military traisiug was guite

L

a popular subject there ot meetiugs. --- "o, bhat was WOt B..s(2(
1 deuy that. It was ouly meatioued ocuce by Ggajela aud iu
a form of a guestiou. ‘héu be was askiug tnat questiou, ue
iucluded that phrase.

He's a msu who always apoke of armed struggle, didu't net
-—- Noit always, he uow aud sgaiu spoke about armed atruggle,
whea he had those feellugs of u=te.

That your vice-presidewt? ——- Fardoa?

That was your viee-presideut zpeasiug of armed struggle’
=== From August.

Yes, -—== To september. (30

Aud Le e.ovurased armed str.gzle, --- 'hat do yod meau by

/eucourage. ..
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epcourage?
He said armed struizgle must be
gettling the problem. --- He put it
when he was lo those moods ne would

or say thiugs sbout srmed struggle.

o8 Hempa,

takew as n meaus of
thia way that he, Ggajela,

suddeuly quote Hismark

But he did so quite ofteu, didu't he? ——-— He didi't do i%

once or twice.
COURT: What doea that meau? ——- lle

but he didu't say it ocuce or twice.

aida't say that mauy s tines

Aud the Frosecutor save this wns vour vice-presideut (10

gpeakiug like that? --- Yes, from August to September.

The prosecutor wauts to kuow why vour viece-presideat should

speak like that at a meetiug of SALTY That's the import of

his question. —= He didn't start speakiug that way wheu he

became a vice-preasideat. ile said these t.iugs before he be-

came a vice-presideut aud he was stopred aud eveu wheu he uwow

became g
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tnat way when he becama a Vice-FPresident. ke said thase things
bafora he bacams a Vies=Prasident and hs was stoppad, and even
when he now became a Vice-President he said thase tnings, but
he was aven then stopped.

How did ne bacoms Vice-Prassidant if he waa a parson saying
things 1ike thatY == |then 3A3M mattara wers disoussed ha was
interastad and he mads orntiributions to it and he appearad that
ha was praparsd to contributa,

BY THy CJURTt Preparad to% -=-- To contribute. Ha had at times
such feaelingzs and when a certsin mattsr was baing discuased thal‘llo:'
ha would come out with someathing else, diffsrent. That was

before he became @ Vice-Praaident and even aftar ha had heen

made a Vice~-Prasidant,

iR, MUTTsht He was aven a man in . eneral asagar to get out for
training, waan't hat -- No.

jo you deny this question by Counsal to Jinxo, = that'a
on Page 720 W'Tord - 7T will raead it to you: "The accused de
not say anything about that, they say that in general he was
vary not about getting on with the struggls and going out and
gatting trained." 1a this incorrsctY -—- Ha implying is that (20,
by tha gquestions he asked at the mesting which was held in '
the ¥Kloof, he is not that in general he was a psaraon eagar to
going out, If I'm not making any mistake, that is in eonnaction
with the mesting which was nald in tha Kloof,.

30 Counsel is making a mistake saying that the Accused,
ral srring to you amongst othsars, say that Ggajela waa in ganaral
vary hot about getting on with the atruggle, going out, getting
truined® Is that correct thentY == That's what he implied by hias
uusstions and by encouraging people to get involvaed with the
atrugglaes of the people. (30)

When did you say thnis lecturs by Radio Dippa was given? —-

Tn/-u-u
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== In Auguste
Ajanda Ngeola also said it was in August, and thia was
disputed on your bshalf, = Pags 476 l'Tords I will quote
about line 26/7 "Accused No. 3} and 4 say they think it was
in July, not August." And I"11 go ont: "In fact, Accused lo,.
4 said, (specifioally maentioning you) that when Radio Dippa
gava thia lecturs in the sacond half, he thinka in July, he
lant him Bukati VYashington's book, "Up from Jlavary"", Now
whara doas this July buainess come inY -~ I would say that
it was after July, or lats in July or in August. (10)
Why didn't you tall that to Counael, or did you? —= I
cannot ba certain that I did say 80, but 1 did tall them about
that point. liaybs ] made a mistake, About me giving the book,
yaa 1 did give him tha book.
Did you give him that in order to give this lecturs or
nott Did ha use this (interruption) == Wo, T gave him the
book for reading.
Waa thst before or after the lecture? —- Bafore the
lecturs.
Ars you guite surs of this? -- Yaa. (20)
] must disagree with yous On page, it starta at the bottom I
of Page 524 M'Tord, lins 31 - "hacauae you saes, Accusad No 4
9aid that ha, Accussd No. 4, gave this book to FRadio Dippa
in August, that is in the second half of the year., Accused
No. 4 said that after Radio Dippa's laecture in thes second half
ha gava him one of tha booka that wers for eiroulation
thare," Ja that not corrsact? == I gava him "Black like ua"
and "Up from Jlavery" before his lecturs. 7T did givse him
other books after nis lsctures. And these books dealt with
Afro-Amarican 1ifa. (30

Counsal went on croas-examining Wdzaeka, I've alrsady read

t‘o/tlooooo
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to you this parts "Accused Ne. 4 said that af ter Radio Dippa's
lectures in the second half he, Accusaed No. 4, gave him ona of the
books that wers for circulation thsrs. That was 'Up from 3lavary™
In othsr words, "Up from 3lavaery” was lent to Radio Dippa aftar
that lacture., == T gava him the hook bhafors ha gave the lasctura.
gven after the lectura ha did coma and took the book and made
raferancas to it.

30 now you asy ha usad this hook h'th befora and aftar
tha lectura® =- He used tihe book bafore the lecturs and then
after the leoture hs cams for referance. (10)

Did you land this book "Up from 3Jlavery" togethsr with
the book "Blaek like la%" Did you give these books to him
at the same timeY —- T gava him the othsr book after I had
given him the other one. That was bafors ha made
the lacture, but he did rafer to the othar ook and avaen
referrad i othsr booksy not only thoss wnich have bean now
mentionad, and also to othar booka.

30 you gave him this "“Blaek l1ika Ma" book also befors the
lactura? == Yas,

According to Counsal ha says, rafarring to you, he askaed (20)
the quastion, "And hs says when Radio Dippa raturnad that book
to him, ha lent him "Black like We"". == Yes I gave him "Black
1ike Ae" after he had returned the othar cns,

COURT ADJOURNS FOR FPIFTSSN WINUTSES. COUNT RI3JUME3,

BGCOT,A Js3ASTIAN HsidPs s3ti71 undar oath.

FURTHSR CRO33=-sXAUINATION BY MR, MUTT.CR:

lir, Hempe what did you asay aftsr Accused No. 1 had announcad
that he was leaving the country now bacause he was tiraed of
Bantu sducationY -- I praised him bacausa of this atand he
haa taken against Bantu dducation, and at the sama time I (30)
regrettad the fact that he is now putting us in a disadvantags

hﬂoauﬂl/.a.o¢.
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bacause hs is a Prasident, h: is supposad to obay the 3A3d
ragulations, but he was tha first to infringe them.

Did you aay that? -- T said 90 at ths msating.

Bacausa f8 didn't mention that you ragrattad his violeting
the policy of 3AGi.

And Counasel, whan putting this verasion of what your reaction
wad, 4id ala0 not put it that you axpraasad your ragrat of
Accusad Noe. 1 violating 3A3M poliey.

For inatsnce, whan Ndzska was oross-axaminad about this
gquastion,; reflsctad on tha transcrintion of ths racord on Page(iOJl
545, "Now you said that accused no. 4 apoka® == Yas,

Accnaad

And he praised/MNo, 1 for tha stand taken? == Yaa. Accuaad

No. 4 said, that is all ha said on this point."

3o do you hava any commant to that¥ == What T aaid is that T
praisad his stand ha has taken but T ragrettsd tha faet that he
has put us at 8 disadvantags.

BY THS COURT: Yes but do you undaratand the purposa of Counsal's
quastion? == WNo,

Counsal says that you have given avidenca today saying
that you nraised him, praisad No. 1 for the stand that he had (20
tekan,; but at the 3ame tima you t0ld him that you ragratted
that he was violating 3A3H rezuwlations in lsaving tha country.
Counssl says your Counsal, when eross-axamining Ndsnka, navar
mantionad ths sacond portion, that is that you said that you
ragrattad that Acceusad No. 1 waa violating JA3NYa ragulstions.

And in fact, your Counsal want ao far ag to say, "Thias Accused

No, 4 says that ia a1l ha 3aid on ths point" that is that ha
praisad \ccussd No., 1 for ths stand taken., WNow tha Prosacutor
wanta an axplz2nstion from you a3 to ths diffarsence in those two '
varsions., == T mean to say that the santsanca I utterad is the (30

ona which praisad him and 1 d4id in fact in that santanca salid

that/......
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that I regratted that he has put us at a disadvantaga, but
thera I mantionad thiat I praisad.him.

Taa, but that does not axplain why your Counasel confinad
waat you had 3aid only to praisings =- 1 3ay I did tell my
Counsel that 1 praised him for the stand he has taken. I
raalisa that I did not ts1l aim that 1 regrettad that he nas
put u3d at a disadvantaga.

Wo but it goes furthar than that, MNow, I'm aaking you
these quastions, bacausa gquits obviously, from tha l1ine of tha
Prosscutor's cross-examination of you, it is going to be said (10
at the conclusion of avidencs in this case, that a large numbar
of things wara said on your bshalf by your Counsel that you have
now aithir contradicted or have not confirmed in tha witnass
box, and it will no doubt ba urged upon ma in argument that
] must £ind you untrathful bscause of thosa thinga. That is
why you ara baing given an opportunity now o axnlain the
discrapancy in regard to this portion of your avidsnce. WNow
you 3ay you did not tall your Counsal that you had also told
Accusad No, 1 that you regratted that he had put you at a
disadvantage® =— Yas, I only told him that I had praised him(20)
for ths stand he had taken.

But your Counsel, as ths gqueation ia framed, said this:
"Accused No, 1 saya that is all he said." Ti'a not a queation
of maraly omitting something, it i3 a quaation of you having
instructed your Counsal that you only said a cartiain thing.

Are you able to explain thati == T told the Counasel that

1 praised Accunsad %o, 1 for the atand he had taken, I only

praised him, that's all ] said to Counaal.

WH, MUTT.dh: Now you and Accused No., 3 accompaniad 1 and 2 to

King William's Town, didn't you? == Yas. (30)
And you were introducad thare t0o membara® -- Yas to

mamba ‘.I'B/o e
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mambsrs of the sxacutiva.

What was the discussion on tha way from Haaldtown to Wing
William's Town¥ == On tha way Acoused No. 3 triad to ashow
Accusad No, 1 what is wrong in what he hss done, he waa doing.
T was trying to aasiat Accuasd To, 3. What wa ware actually
discussing is his leaving, we ware trying to parsuade him
againat that,

And what waa Accused No, 1's raaction® -= 1%t times he
would 71istan and at ozher times he would not 71isten and at
timas ha would kaap guisat or bacoms angry. And than T woumld (10)
not apeak to him and would speak t» Accusad No. 3 only, or all
remain silant,

Why 4idn't you mention this in your avidsnca in chiasf
yaaterday, when you wera aaskad about this trip? -- T only
said I travaelled from Healdtown to Wing William's Town bacausa
I disputed nothing to whst Acoussd No., 3 said on the train,
the trip from Healdtown to Jwelitaha.

Then you, aftar this trip you reported to the peopla back
at Healdtown about what had taken place’ -- Yas.

What was the report? -- I t0ld them that we arrived in (20)
King William's Town. In King William's Town thay told ua thair
procadure and that they have field projects and they axplainesd
to us about Black Conaciouanssa snd ha told ua how to, we told
them that they %014 us how to make members to bs sctive by
putting them in fiald projects and in King William's Town thsy
test the poliey which waa violated by Accusad No. 1. Thay
t01d4 ua that we should not daviste at all from, if wa fail to
convince ona that that is 3ASM's policy wa should take that
paraon to them. Thay would try %o explain it to him as much
as they could. (30)

You avantually formed s aub-committsa on Bantu BEducstion

¢
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as well. == Yaas,.

And yon said yestarday that you did some work for this
project of finding out about Bantu fducation% == Yas.

Did you aver give a raport to a masting about what you
had dona'% —= Wa dacided at a mesting aftar the ovening of the
gchool that raports would be compiled, at the time I gave a
réport the renorts wers not compiled, that T had a discussion
with peopla about Bantu sducation who wera at the anb-committue
about Bantu sducation so T gave that raport.

Did you ever give a raport to 2 meeting of JASNY == Yaa. (10)

About this¥ —= Yes,

When was this mesting® == It was in August.

Whare was it held?Y =-- In the Kloof.

Now to come back to this repert you gave to the pesopls at
Hgaldtown about your irip to Wing Wilvliam's Town., Did you
%811 them what had happsnad about, to Acecused Wo, 1 and 2% --
Wa t0o1d them that thaey had boarded a bus going towards Umtata,

Did you know wha* their destination waa? == Their
destination¥

Yo87 == Where thay ware going to. I knew that they wers (2C
intending going out,

Did you know whera they wanted to go provisionslly% == 1T
knew that they intanded going out,

Did you know that thay wars going to Durban% =~ The bus
thay boardad, it was going to Umtata. From Umtata T did not
know whara thay wera going to go to. Thay ware going to 20 up.

30 you did not know that thay were hsading for Durban, is
that corractY =- Ipacifically that thsy were going to Durban¥

Yaa? -= Somathing about Durban was once mantioned hy
Aoocused No. 1 in Wing William's Town. (30)

I'm agking you, did you not know that they wars going to

Durban/eeseees
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Durban, or did you know that® == T knew that taney waers going
t0 pass, they did mention that, Ne. 1 mentionad that he might
pasa Durbane

What did he say® == That he might go via Durban,

But he wasn't aurs® -- To me hs did not appear to be
cartain.

Didn't you ask nlm% ~- That he was sure about Durban’

About whare he wig going? == is mentionad NDurhan. What
T knsw is that ne was going out, ‘hers ne was going to outaide
I do not know, (10)

Didn't you ssk him% == T did not aak him whers he was
going to.

Didn't you ask him what rouies he was going to take¥ =- I
assumsd that ha was going to go via Durban, because he mentionad
Durban.,

Didn't Accused Mo, 3 ask nim in your prasance what his
plans ware, what routs he was, didn't Accusad No, 3 ask him
in your prssence what his plana wasra, wnat towns he was going to
visit, what route he waa going to take? -~ T wouldn't say he
gpacifieally asksd him, but Accused Wo, 1 did mention Durban, (20)
Accusad No. 3 was prasent and I waa presaent.

But this must hava sarousad your intsraat vary much, this
whole project of Accused Nos 1'87 == The intersst I had was
that -I was not supporting it.

Didn't you f£ind thess plans of his intriguing aven if you
did not approve of thamY == I knew that ths journay they
wera about to take was going to bs very adventuroua.

Didn't this arouss your interest, this project of his? ~=
I was intarsated in trying to show him that what he was doing
was wrong, 1 was morsa intereated on those linas. (30)

Ware you not interestad in how he waa going to go about
acoomp'liahina/.n
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accomplishing this object of hi3¥ == Mo T didn't ask him such
2 thing specifically.

When you raported back to tha psopla at Haaldtown, did thLay
ask you what had happsned to them, rasfarring to Accusads Fo. 1
and 2, whars had thay gona to and all that kind of thing% ==
1 told the pesople that Accusad No, 1 and 2 boarded a bus going
towards Umtata and they might go via Durban bacauss they did
mention Durban, that is No. 1.

Jo yon did in fact say these people had takan = bus heading
for Umtata and thay could go through to Durban® —- Tas. (10)

Did you say that! == 1 was tellingz them about the
journay.

You wara doing tha apaaking, the t3lking? -- And Accusad
No. 3.

Now was thera aver, at later meetings, discussions of
routas of going outt -~ Tt wam naver discusasd.

Not necessarily by you, but by othsr paopla’% =- In my
presence it was nevar discussed. Feopla dAid make enquiries
about it, pesopls like Ggajela and Nioyi.

What did Ggajela say about routest -- Ha only aakad how hé2c
£0 about when ona is going out. iHe wes then stopped and Wtoyi
it was tha same, he waa stoppad.

Didn*t Ggajela aver mention a spscific placa in connection
with the routet --— What Cgsjela said was that he had a aistar
abroad, either in Boiswana or in wambia and he had a ralativa
aithar in ussruat or in Mafaking.

Did he ever speak about bordars near Learust? -- No,

Are you surs of that? -- T said he mentionad tha facot
that he had a relativa sither in Jesrust or Wafeking.

3ut he didn't discuss the borders around Lasrust? Or did (30}

haY == Ha only said that ha nad been to this placa and he want

tQ/-olot.
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10 the location near that vicinity and ha 3aid that for inatance
that the location at one place you'd be in South Afriea and the
other location not far away would ba in Botswana, and ha asaid
ha knaw that place vary well,

Did ha say to which town hs was rafarring when ha said
ons part of the town is in 3Jouth Africa and tha othar in
another couniry¥Y == [ia was refarring to thass two towns, saasrust
and Wafaking,

Whan Tuso Kawana made his sgpaach in tha dining hall and
you hald that spaeial meating on a Wadnasday night T think it (10)
wag, == Yaas.

Did you say anything at that masting% == T expresased my
disagreamant to what Tuso Kawana had said, juat liks tha othsr
mamhbard,

#hat did you say in that regard® == 1 only said I did not
liks what Tuso had said.

Did you say anything elae% == T exprasssd ths faet that
by what ha, I view it thia way that what hs said that was
campaigning to the studenta %o tne boys for a follow-up against
him., We then voluntserad to go and speak %o them, that is (20!
Accuaed No. 1 =nd myasslf.

Didn't you apeak of sacurity of 5A3MYT ==~ T sxpressed
the feeling that 3JA3M was placed in a
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Didn't eu speak of security of SASM? =—- I expressed the

feeliag that 543 wae placed in g disadvantage by what he said.

Did you po ead spesk to him tht is after you h=d voluntoeered
T e I did not go to hime 1 went to his henchmane.

Did you ever read this Exhibit C, thet SA3 newsletter?
You know that one the othef zccused =lso were oross—examined about?
BCLU T« Shoyw it to the witness please.
_ITHCSSs hich oane?
IBs KULTER: The aeusletter? —— Yos, 1 rsad it,

Do you agrec thet the visws tliere mive the idea thaet the (10
“hites are regarded =8 oppressors? ——— 0.

"hy do you s=y that? =——— Becouse = mzy I refer %o this news-
letter?

Yes? —=— Because the editorial opianion chat is suprosed to
represant the views of SA3M, it explains that. It does aot mean
it is only thé whites ho ars op-ressors, there are =zlso blsck
people to supnort that. At poragrzph § there are words whe run
this way "Last year three Tembe Lebantu students vere expelled
by the Ciskeisn ving of the oprressive system". And there is
anoth r portion vhich s:=ys, on page 3, the last line: "It is the (20
seme group dewision, suspicion and mistrust which gave back to this
glorified class of the Vorster regime, the Sebe's, the Mabanzima's,
Rajka's, Leon's, Ulster's, Ramoses(?), ikepu's(?). Then on nzge 8
and page 9 there it ie referred to Oatsha Butelezl as g "whitie".
There they arz trying te show that Gatsha Butelezi !=s completely
ongasdd himepelf in furthering the =ims of oppression by going oub
and come back and say thet there is nothing wrong in South Africa,
thet things are getting right, aad yet the positién remalas the
pames By thet I =m tryiag to show that it was not speeifieally
gtated that it is only the whites who =re opporessors azlthough
basieslly the whites =re the peonle who plan oprressive laws but

/ they sus
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they =re not the only opprensors.

Do you say thet thie exhibit, thie newsletter, never pives
the ides t het the whites are regarded =s oppressors? 1'm not
saying necesserily the only oppressors but the oppressors? —— It
doean't spe@ifieslly state that it is= only the whites nho ere
OPPTessors.

This whela thing, taken as a whole, doa't you pget the ides
it is gimed mainly sgainst the whites? ——— No.

Lock at page 6 there, the 2nd maragreph, the laet =zentence,
"Let us not tolerate injustice and struggle for our liveration (10
frog the whitebppressers's yoke." hst does that meany --— "o me
it neene thet we should not tolerate injustice. We should struggle
for liberation from the white opnressor's yoke. Since I heve
alrazdy said who basieslly planned oprnression are the whites bub
they =re not the only opnressors zs they have got black henchmen
in the oprression.

"hat do you say about the words in the peragrsph just on top
of that, sbove thst one "It is expected of him to fight sll injust-
ices which are dzily experienced in South Afries by whiteg"? —
Apart from the sditorial opinion, the others are contributions by
other rersons,s They express themselves to the best they could (e
express themgelves, They even go as far.aia.f they are implying to
whites snmacifieally whereass as turn round and then explain that
they mean black oppressors, they azlse mesn black opnressors.

7§11 you look =t page 4, ebout in the middle of the page
there is a new peragraph "Indisns, Africzas and Coloureds sheould
unite due to the common oppression that they experience at the
hands of these ruthless =ad brutal epnressors”., Do you see thet?
—— Ved,

How doean't this gi\lra the idea that whites are regsrded as

the opvressors? —— Not to me.
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You were an ordinery reader? ~— I was respoasible for
circuleting this anewsletter and I used to¢ tell 3 percon baifore
giving him this that some are coatributions by persons. In those
contribationa, that is how certain individuals express themaselves
but the officisl view of 5ASHM is what is contained in the editorial
opinion.

gg there ever any discussion zbout this anewsletier at a
metting? =—- . doa't remember.

But didn't you ever hear questions directed =zt you zbout
thig? == 'hen I was doiang the explaining? (10

At meetingg? ——— lOe

Isn't it because the newalett :r was acthing different from
the tenor of speeches at the meetings ? ——— No.

Yesterday you meationed the Black BGmin. "“hea did you speak
of that, at what meeting? —— I spoke about it at a meetiag vhen we
met the Sonsg of Africa.

““hat did you say about that? =—— I said thers is a Black

Tgain coming from Cairo going downwards to the Cape. There is fire
coming out of it and there is nothing that would step it,

What did you mesn by that? —— I meant "The winds of change".
The only thiag, I put it figuratively. tee

What did yow mean by that? — Ia my owa vords I was mezning
"the winds of change"., I told them that I was meaniag "the winds of
change".

What are they? =—— The «inds of change is the change which is
taking place from North dowawards.

What do you mean by that? —— At couatries where therc are
chenges politically, socielly and economically., The direction is
dowawardse

And nothing would stop it? =~— Kos

waB the expression "freecdom train" ever used? ——- Yas,

£ B san
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At mectings as well? —— I don't romember.

You did come across this term? =— Yes.

Under whet circumstences? —— In this newsletter.

"as it ever a topic of discuseion at Healdtown? —— No.

"hat was said to you when you were srrested? -— Do you mean
what was szid by the police?

To you? =— They asked my name. Thay =28ked my reference
book. They then asked me to come along with them to the police
gtetion, to go szlong to the rolice stetion.

They totk you to the car? —— Yes, (1C

You were in the back? — Yes, oa the back seat.

And then you say Serge-nt Nicholson started threttling you?
- Yes.

Had he assked you aaything before he did that? Apart from the
reference Look? ——— He was tzlking, saying thet he was going to make
me shit =and other abusive lanpusage.

Did he sk you for any explanation for did he renuire inforu-
ation from you before he sssaulted you? —— '"hen he was assaulting
me?

Yes, before he throttled you? ——— He asked me fer my nome (20
and my referesnce book,

Yes, apart from that, did he want anything from you before
he throttled you snpart from the reference bock and your neme? =
They eearched the house. They were asking me if I didn't have any
clothes in there and they took my notebook. They told me to dress
up. They handcuffed my hands together behind my back,

S0 you were not refusing to give them anything br to answer
anything? —— At firet 1 didn't think that they were vpolicemen, I
didn't trust them, but I did see Captain Schoeman's gun on his laft
side of the chest. I told Ih.im that T am maniz&::;o. Cn our way
to the car I told him thet I am Ngeols Hempe. At that time they
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could aot get my reference booke They also took Stzli Libery
Vusani. They elso told him to dress up. They toock him to other
cars,

“hat was said to you when you got into the ear? -—— Sergeant
Nicholson said I hed told a lie by my nsme., He thersupon throttled
me znd then he used abusive langusge tovarde me.

Saying? ——— Mad then the car pulled off. "e procesded to
Cambridge.

S0 he actually had no reason at all to harm you? ==— Nos

It was a seaseless asszult on you, wasn't it? ——— There wes
no reason for him to as:ault me. e

Did he seem to kaow you? ——— Sergeant Nicholson?

Yes? «==- He apnesred to know lgcols Hempe, the asme, but not
in person, the face.

Did he threaten you in the car, apart from asssultiang you?
—w=- He said be was going %o give me a thorough beating and he vas
also owemring at me. lloskof his swear words were threats.

Did he say "You used to swear at us and now we are going to
ait on you"? —- Yes, they seid — not the way you have pubt ite. They
gaid they are going to vork me thoroughly. (20

So the way I put it is not correct? —— That is not how I
lnow ite

That is how Counsel put it to Sergeant licholson. Tage 1048
li'lorde == May I ask a question?

COURTs Just let me get the pessage first please. I'd like to
check on thise Page 10487

1R EULLERs Thst is it, 11'lord. About line 15, K'lord.

CITNBSS: May I meke it clear on this point? Yas thet sesid in the
ear while proceeding towards Cambridge or while the car was still
parked there and they were fa.k.tna me t0 the car, = whilst I was
in the car and the car vwas still sbtetionary? At whet stage of the
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journey was that alleged to be said?
OCURT: The way it was put by your Comasel, it was said thet after
you were arrested yeu got into the car, that in the car an gttempt
was mede by Sergeant Nicholson to throttle you. And thea the
guestion goes on "Accused Noed says you said to him 'You uvzed to
awear st 08 and aow we are Zoing to sit on you'." You opoke this in
ihosa, -—— Yes, in Xhoasa.

Md then a littls while later in the cross—-exmmination it is
puat that when you drove off, Captain Schoeman was a passeagoer seubed
in front? —— Yes. (10

So it would appear ~ but I'm aot sugsesting that this is
definite = it would appear that this was while you were in the car
before you drove off, It may not be s0. ~—- The Counsel for the
State, did he mean that those words were sald when the car was still
gtationary or while the car was in motion?

He hss not specified, === Hay I nsk that it should be clarif-
led?

Why? —— Because after I had been vut into the car, he throti-
led mes The car had moved some distuonce awszy from the house vhen
he s=2id he was going to work me and he told me that I used to swear
at them, Not while the car was still stationary when he started oo
throttling me.

That has got nothing to do with Counsel's nuestion to you now.
Your Counsel put this to lirs Nicholson that "You used to ewear at us
and now we are going to sit on you.", that that is whet Nicholson
88147 === YoB.

Now your reply to that was "You did not put it nuite in that
way"? —-— As we were getting into the par he said he was going to
work me, when he started throttling me. As we were trsvelling, ve
had travelled for nuite a long distance and he then said I used to

swear at them. And thea he said he is going to sit on me. He said
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that in Xhosa. Thst was Sergesnt (icholson.
L.Rs MULLER:
"SRt was said after the car had moved off for some distance?
- Yan,

Were you just asseulted without anything recuired from yvou
why you were assaulted? Veren't you, for instznce,reguired to admit
anything? —— They did mention Marawu but not when they started
assaulting me. Ve wera far away when they mentioned that.

It would mprear thst they just sssaulted you fer the fun of
1%? == I know of no reason why = policeman should asseult a person. |

And whea you arrived st the offices, you were told to sit (10
on the floor? -— Yas.

And then what hspnened? ——— Serge-nt Nicholsoan gr-bbed me
by my leg and he pressed his foot sgeoinst my testicles and he
twisted me leg while ™arrant Officer Naude and Constesble Jan Meyer
vaere hitting me on my body =and on my head.

Were they kiecking yvou =28 well? —— I wee lezniag on my hands
behind me. Then as I was supporting my body with my hands behind
me, then he would kick my hands off the grouwnd so thet I could not
support myuf‘ﬁgiy with them,

Did you sustain several kicks? ——— \Thenever I suprorted
body with my hends behind me, he kicked my hends off the floor

20

several times.
COURT: Vho did thet? -— Constable Jan Meyer and "arrant Cfficer
Naude.
R, HULLERS Did =2ny one of them trample you, put his foot on your
stomach for instance? --- Only on my testicles.
“hat leg of yours was taken hold of? ——— Left leg.
Your left ankle? =—— Yes, he wae twisting the left ankle.
Beceuse you told Counsel apparently that your right aakle
wag taken hold of? === The twisted leg was the right.
Beeause the nuestion Counsel put to Sergeant Wicholson:
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"pud he says (that is referring to you) thot you (mesning Sergeant
Nicholson) grabbed his right snkle and presced ycur fcot on his test.
cles"? ~— He put his right foot on my testicles.

S0 your right ankle was mever gratbed? —— No, the left leg
nas twisted.

S0 Counszel is putting it wroagly? -—— He meant thot 1 wes
trompled #ith a right foot.
ceungs The guestion is put in very clear language. The challeage
to Sergeant lWicholson was in these words "And thea he says (=nd
the person thet Couasel is telking aboub is you) and then he says(lC
you grzbbed his right ankle and you preesed your foot om bhis test-
icles". Now you ssy Counsel has made a mistake? —- I made a mis-
tzke in telling him that.

You made g mistake in telling Counasl? ——- Yas,

that did you t:11 Counsel? =— To say he grabbed me, I szid
the right, in fact I meant the left leg.

‘l._."E. WULLERS And you say you were kicked, your body was kicked off
balance when you tried to push yourself up? Is that =0? —- Yes, the
hands off balance.

Were you ctill handeuffed bebind your bsck thea? —— No. (20

So you were just kicked? — My hands were kickted off the
ground.

Did you tell that to Cowsel? — I to0ld him 21l what tcok
place theres

You told him of the lcicking? —— To remove my Lands?

Yes? = I think I teld him,

Aren't you concocting this story? —— No.

How did it come thst your trunk wae found in Port Blizabeth?
== They told me that shey had been to my home, they did not find
what contzined my books ao- they asked me where my books were. In
the course of the assanlt on me, I told them in Cambridge. Thea
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they took me to Port Elisabeth.

Why didn't you just tell them when they asmked? —-——- I did not
lenow what coanection did it have with my arrest because my father
was going to take it out.

"hy dida't you tell them where this trank ia? ——— The reason
was that 1 did not lknow what connection did it have with my arrest.

Did you have =zaybhing to hide? ——— No.

Did you have aaqy ides why you were arrested? — hen I was
arraestad?

Yes? —- lo. (20

So why aot tell them whare your trunk is? w—- I did aot kanow
what connection did it have with my bsing zrrested.

Is that your reason? =-— Yes, that is why I did not tell them.
I did not take it out bvecause 1 didn't have money. Wsll I expectad
my father to go and fetch it, take it oub.

In fact Sergesnt Ficholson eventually paid for the trunk %o
have 1t taken out? Ian't thet 507 —=— And he recoverasd that money
from ny father.

But he did pay? ——— Yes.

And dida't he fiad the key in your possession? -— Yas, he(

found that,

20

fiow this little notebook of yours, it was on your person when
they arrested you? —— Not the whele of it.

“hich part of the notebook was not on your verson? —— The
first part was on my person. The cover and the last pagzesweme not
on me. Thay were found in my trunk.

Noy I don't think we ere referring to the same notabook.

The small notebook. (Court intervenes)

CCURT: Perhaps you csa show it to the witness Mr. luller, so that
he will know,

HR, MULLER: That books Where vwas that found? —— This part was the
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first page, vwes found on my person snd the cover and three pages
wers found in the trunk.

That notebock was handed in intaet? —— No, when they found
this notebook, these three pages were not asttached to this portion.

I'm afreid T nuet disagreoe with you? =—— The three pages
=nd the cover were found in the trunk end this portion was found on
my mpersan.

Now right =t the front %there, I think on the inside cover
- could I just have a look at it plemse? There is o torn nage, it
iz the second poge, on the inside of that, there are some notes (10
on the left hrnd page., There is meation of a conferance. hat kind
of conferconce was thot? =— SASH.

"here was this conferance? «— It wzs going to be held.

Where? — In Zvelitshs.

"aa it held? ——- It was held., I was arrestsd befors it was
held.

What ia the date there? —— 28th Jaauary. That is supposed
to bve 1976,

Is thare -~ny yezr written there? —— Yes.

What is written there? —m- 1975, (20

"hy is it written 19757 —— Thzt was my mistake beczuse it
was to be held this yesr, in Jenuary in Zwelitsha.

You vrote that? ——— Yoa,

Didn't SASM start at Healdtown, stert lonz before this
Lovadale sporta meeting? In 19757 —— No.

At the back of this notebook or near the end, there ars = fow
points numbered from 1 4o 9« Will you please lock at it? The
firet point is "Books =nd literature”. Do you have it? —— Yesm,

What was the purpose of these notes? Thase two pages of
notes? ~—— They were vwritten a=nd meant for myself,

COURT: May I have = @py vlease Mr. Muller?

/MR, MULLER .
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‘hat did you mesn to do with these notes? — I kept them
for my owan use.

Yes, what use? ==- Just to remind me. GSomg arc meant fer
reminding me.

I'm specificzlly referring to these notes numbersd from 1 to
9. Are you also referring to them whea ycu say that? —=— Yes, I
am referring to thems BSoms of them wera to refresh my manory.

What was the purposze of entry 8 on the right hond page?
Raad it please? —— o, 87

Yes? =~ Tha skip business. (10

And the follawing, also aumbered B8? =— It iz on to the
individusl and his contact.
CCURDs It is on the individugl and his contzel? ——- Yos,
MR, MULTER: ‘hat is meant by that? — The second ocne?

These two? ~—— Skipping is ia connection with the leaving

of the country. That is = guestion I h=d inside me. The guestion of
laezaviag the country vizs vwithin me, the wisdom =nd the wrongness of
it. Aftsr we had beeu %o lr. Marawa I depended, that questiomed
depended on lr. Harawa and onto the person who was golag to be
contacted by bim at the WOC - that persoan of the WCC. (20

"hat is the idea of the words "It is on the individusl gnd
his contact" ? = I{ nmeans that it depended on lir, larawu and the
perzon he was going to coatact.

Did yoa make all t/ese notes at the same time? =—— I cannot
be certoin on that but I did not make these notes, =1l of them, on
the s=me day.

I8&m referriag to these two pages, aot the rest of the note-
book., Did you write on these two pages that I have beea referring
to on the same GayT =— lhat I wrote on these tvwo papers, I did
not write cnly on one day.

But they are nunbered from 1 to 9? -~=— Yes, they are numbered
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Daring what time did you make these entries? During what
period? ——- I would say lete in October =mnd in November.

‘ers these two vages, were they never bound together? ———
They were together in the trunk but they were not attached to each
cther,

'ere they never sttached to each other? —- They originally
come from this pocketbeok, the tvwo of them.

"hen did they become separated? —— Vhea my trunk was sent
home with the books. That was in November. i

Sergeant Nioholaonf;:'h:t he found this notebook on your persont
—-— This nart.

He referred to the whole book? =—— No, I meaat this part
when I admitted.
COURT ¢ Whieh part ere you showlng lir. laterpreter? ——— The
first cover without the last page and three pages.

You are showing the froant cover aad a larges nunber of papges?
-—- Yas.

And the witness says thet those were found on his person?
Is that corrcet? —— Yoo,

And then he has three pages and the back cover, iz it? ——

And those he says were fouad in his trunk? —— Yas.
MR, MULLER: My Lord 1'm in a bit of a difficulty. I was uader ths
impression that this book was intaect when handed in at Court.
CUURTt+ Do you have the pmssage in Sergeant Nicholson's evidence?
MRe MULLER: Yes, (i'}ord. Volume 10, pmge 1036 and I got the
impression that this notebook was getting = bit vora out during the
time it was here but I even hod the impression thst where the
Registrar took possession of this book now, it was not torn in two
pieces.

QOURT: And it was not my present Registrar who tock posseszion of
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it, took coantrol of it when it was handed in but my present Regist-
rar tho hes been ian Court since the resumption last week, he tells
me the books has becn separated, those pages have beea separsted
in the time that he hns had conirol of the books That is certainly
sines last Tuesday. In any way you may find yourself obliged to
meke an aprlication to esll further evidence in this regsrd if i%
is meterial, I don't know, It is 2 matter I must leave to youa to
decide.
4, MULLEZR: No K'lord, I don't think it is that material aayvay.

Sergeant iicholson said thit he found this anotebook i your
person and aothing was disputed mbout that? == Yes I confijed that
he found this portion of the notebook on my person,

Could I just have a look at tha part that you szid w=s in
the trunk? (Court int:srvenes)
COURTs lr. Muller for purposas of the record, my Registrar has
just coanfirmed that whea he Bealt with these exhibits which vas
befora the resumption on the 30th August, he found those two pages
end the cover detached from the rest of the book and he put a
bulldog olip on them %o keep them together with ths others.
MR, MULLEZRt I1'm indebted to Your Lordship. (20

When was meation first made of a man that had to be coatacted,
a man who was in the Vorld Council of Churches? —we That was whea I
weat there with Accused lioe3 and Ceba snd Africa Suleni and Belend.

Vag there then alresady an arragement in questiea with this
man? ——— That person wes not in South Africa according %o what lir.
larawa told us. It was seid he would be coantacted when he returned,

But there wae this nrranzement made between you peonle and
Marewu that this man would be contacted? = That is vhat ¥r, Marawu
said,.

But surely you dida't have the idea that this man would be
back cnly in three months time, did you? ——— Mr, Marawn said so.
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There was a meeting in Port Glizabeth when it was mentioned
that some of you were going to Bast Loadon to find out how far
these srrangements hzd gone? ——— At the meeting in Port Elizabeth
it was discussed thet members would be sent to Kwazaskele, SASH
members to Ywazakaele.

Por what purncze? —— To help and nut the Kwagakele branch
in order.

"as there eny nwvestion of going to Best London to find out
sbout errangements st thet time? ——— That mnerson was supposed to ceome
back sfter three months. Ve were told sbout thst in November, late
Oetober - early Novamber, S

V'as there any nuestion sbout possible arrsagemente that
could be made in November? ——— About what?

I'm asking you. Ay srrangements, were there any =rrangemente
in the sir wit! Kfundis=i? ——— The arrangements were to open n branch
and arrengements to go =nd put a brach st Kwazakele in order.

CCURMT: Ne, Counsel is asking you sbout arrangements to find out
whet wee hervpening in Bast London? ——— At the meeting which was held
in the park?

Thet is the nuestion, yes? =e—— That wns not discussed st the
meeting. Baleni wes going to go to Bast London. a
MR. MULLERt For what purpose? —— He wanfed to go there for lect-
ures and to ssk Mr. Marswa sbout whathe tmught us snd he would try
and find out if he could not get written lectures, Thut is whet he
was poing to do there but thet was not at 2 meeing, ia thot meeting, -
COURT ADJOURNS - COURT RESUKES.

Ne5. HEMPE, sworn states:

QROTS-BXANINATION BY MR, MULLER - CONTINUESt

lir, Hempe I wap referring you to certsin srrangesments made
with - allegedly made uwith Marawu. Now NQupe says thet a meeting
which he sttended in Port Elizabeth, =t such a2 meeting Vuyo Beleni
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spokes That is 2t pege 267 K'lords Can you remember such a
meeting? ~— There was a2 meeting held in the parke. Its main aim
was to send people to Kwazmakele,

Oupe meationed Kwazakele in this regard. He said Vuyo Baleni
gaid at the meeting that Slade Nkablnde was coming to visit him,
Vuyo Beleni, and Accused No.3 teld the meeting then that the members
of Kwazaitele wanted to sce some of the members. Wan that the
meeting? — It was Accused llo.3 who was supposed to go and edirees
and Baleni, to eddress those people at Kwazslkele,

Now oOupe alun.s:‘;:t Baleni slso told the meecting there that
ke (th't is Vuyo Baleni) and Accused Noe3 were going to Bast Lang.ig
to find out what arrasgements Marsgwa had made. Do you remember him
saying such a thing? -~ Bglenl was going to Mr. Marawu for things
like lectures and for written lectures.

Do you remember him saying thet they were gmeing to find out
about arrangements? ——— Not specifically arrangements.

Because that is what Nupe says? -—— I ssy Baleai was going to
viait lr. NMarswa but for the purpose of getting lectures.

Csn you remember Baleni mentioning this going to Marawn at
the meeting? —— Baleni? (20

Yeg? w— I ddn't say he mentioned this at the meeting bub
there was the trip he vas @ing to take to see lir. Marawu.

QOURT: I don't think you fully understand the nuestien, Vhat
Counsel is maying to you is that Qupe has given evidence and in that
evidence Oupe said th-t et this meeting at Port Tlizabeth Balani sz=id
that he end No.3 were going to Bast London to whks Tind out what
arrengements Mfundieli hed made. Now the Prosecutor wauts to know
did that happen or didn*t it? Did Baleni =ay those things at thaet
meeting or didn't he? —— The goingz to lr. Msrewu wes neationed,

that tould be Baleni mand Accused Ho.3. It was not mentioned
gpecificelly going there for arrangemente. IV was meaticued in
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this sense that they would go there to get written lectures. Since
both of them were present during my first visit, they cculd ask
¥r. Marawua about thet man of the WCC. They did neot say specifically
say thet they were going there specificzlly to ask him sbout it.
MR, MULLER: “hen oupe gave this evidence did you tell Couasel
thet there was no nuvestion of moing to Bast London to find out
zbout arrengementg? -=-- I told my Counszel th=t such = thing was
mentioned, act that it was discussed and it was n decision rezched.

Did anybody say =aything =t this meeting sbout military
trzining? -— ‘hen I wea there I don't remember. (10

Becatise Oupe, thot is on vpagd 384 says Vuyo Baleni spoke
atout nilitary training? —- Vhile I was =t the mesting I don't
rec=ll thet. Meybe he e2id that before I arrived st the meeting.

Marawn said in hie evidence that yow were one of the people
eager to go out for militery training? —— I deny that,.

Did you know David Feag at thet time? == Yes, I lknew him,

Did you know him well or just asz 8 easiial seguzint nee? ———
He was just an acnuaintance.

Beczuse -~ I'm gorry M'lord I will retranct that. bele, do
you now him? — I lknow him very little. (20
CoURt: Very slightly? -— Very slight.
MR, MULIZR: Because he says thet Accused lo.3 took a lish with
yeur neme on it to Merawu snd he says that this list conteined the
names of neople who vers willing tc go out for military training?
—— Did he say he pgot th~t from me?

He said he saw your name on the ligt? —— I dida'™ write my
asme on n ligh, on any lisgh.

Coculd saybedy else have written your name on the list? Vith
your consent? —— I doa't think so. Ne, that couldn't happen.

I just want to =sk you a few other things. PFrom the evidence
it would appear that al the very fimt meetlng, Accused No.2,
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Accused No.2 sand yourself stood up and said thit you vwere glad to
be part of SASM, then you sat dom? ——- Yes, somathing to th=t
affact. We were happy to discover that SASM was such a thing.

And the othar people rresent did likewina? ——- Yes, excapt
No.l,.

Ysu, ¢of course. And he says some ruestions were asked by
these epople vihen Accused No.l mentioned the aims? ——- Yes, “hen
a person wad not elecr on 2 certain point, then he weuld ask a
guestion.

But they did not mzke speeches ms such? = [i0. {10

Can you remember who saked nuestions? ~— I also =zsiked nuest-
ions.

And can you remembar whom of the others? ——and others =lco
asked nuestions.

ow I think it waes Sinxo nnd zlso Mdzeke who maid that at
their first mecting, they made short speeches by way of comuent and
it wes denied, it wes szid on your behalf that they just got up and
suid they were glad to be part of SASN or something to thet cffeet
and they sat dowm. Do you say 50?7 ——— Mdzeke, &t his first meeoting
where he said he liked negotistions, such a thing was never mention-
ed because there was no need for such. Sinxo, when he said that gg
talked about infiltration to these separate development schemes,
there was no need for him to say such a thing and he never sszid thet
tooe

And Mdzeke also didn't say anything? —- Except to intro-
duce himself.

Can you remember -aay new member who gt his very first meeting
made a substantizl 1little speech or pubstantial comment? —— Ixcept
to express his thenks that he was in the mseting.

Did Accused loe 5 speak on his first meeting? ——-— At the
clasaroom?

I don't know where his first SASH meeting was? -— At the

/firet ...
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firast meeting where we met them, where I greeted them, he also
expressed his Joy to be in there and he said he was hepry to lmow
that SA stocd for such things, that is to help the paople. Thay
were glad to find out that. Acoused lo.5 snid that their sttitude
wag wrong - not that it was wroag but it was not wist they thousht
it was.
R, XIES: My Lord I thiak that Wy Lecraed Friead and the witness
are probably talking of two different meetings, tio dififcreat
ceo~-ions, Could he perhaps clesr thet up.
COURT:s  Which meeting wes this, insofar as Accused Wo.5 is cmuc{:{gad
? == In the Form 1 clapsroom.

Was it Accused lHoe.5's first meeting? ——— Yes, with us. It
was not a genersl meeting, it was a meeting with us.
ME, KULLERS /hen you and Accused Wo.3 sccompanied Accused Woel
to King Williem's Town, you were introduced to three members of {the
executive? =-— The namea of shom I still remember.

Yee, you mid yesterday the one was Clifford Peter I think?
==— Yeg, Pobrick Cindl =ad V¥alker.

Vers they members of the Tembe Labantu branch? —— ko, they
were members of a local branch - of the local branch in Zwelitsha.

And did you find out the names of any other executive mm{:zg-a
tliere? === Then?

Yes8? =-— I saw their feces but I cannot remember their nsmes.

You made it quite clear in your evidence yesterdzay thst you
did not know Mandisi Mti before -~ I think thot wes the cccasion
when you, in the comp=ny of Gpajels nd Accused loes3 went to see him,
Is that correct? ——- At the time of the meeting .hieh was held at
the kloof?

I'm not speaking sbout the meeting in the kloof? ——— At the
time of that meeting, I had not yet known Mt,.
OCURTs The question is on the day thet you went %o see him with
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Gnajela, did you know him already or dida't you? =— Yes, I was
alresdy introduced to hin.
HR. NULLER: "hen was this? -~- Late in September we had tzken
articles to that place fer s newsletter and ve went there for read-
ing matter from them,

Then you met him, Did you heor of him before you hed met
him? e Wendisi MEi7

Yas? =— No, not bofore I met him,

He was the Regiounl Secretary for SASM in the Esstern Cepe,
iza't that s0? == I learnt that he was just a member of a regionsl
cormitteas 9

But was there a regional committee for 5ASM in Zwelitsha?
=== In Zwelitsha there vore memborg of the rezional committee.

But the regional committee for the Dastern Cape, wae thet in
King illiam's Town? =-- ol the whole of the BEastern Cape, it is
only from Kiang tec Nueesastown.

Did Healdtown £ell in that area? — Yes.

NO FURTHER (UBSTION BY HR, HMULLER.

BY THZ COURTs Did you mow what office Iiti held at the time?
——- Nao, except that ha was a menber of the regicnal committee. He
was also a member of the local committee - local branch committaufzo
#"as he thea still =t scheool or was ha employed st the Post
0ffice? —— Ha wae omployed at tha Post Office.
%as he no loager s scholar? ——- Neo, not =t school but he wasm
corresponding privately.
EE-EX WIRATION 3Y MR, KIES: No quastions.

NG FURIHTR QUESTIONS,

MR, ¥IES CALLS ACCUSED liCe5e
PEZEKILE GOODWIN MDA, sworn sbtabos:
EXAITWATION BY MR KIES!:

/ You aee
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You are Fezekile Goodwin IMda snd Accused No.5 in this matter?
—— Yes,

md you lived =t? — TPort Flizabeth.

“herenboute? —— Ia New Brightone.

Mith? = With ny father z2nd mother.

#h=t does your fathcr do? — He i85 a2 teacher.

Prinary or Sscondury school? =—- Higher Primary.

And your mother? =—— She is 2lsc a lady teacher,

Your date of birth i3? == 15th Pebru-ry, 1257.

You vere arrested »t? —— In Mdantsane. (10

"hen? =-- On the 3lst December, 1975.

And you hava been detzined in connection with this matter
ever since? —— Yes,

During this paried have you beea in a cell with other persons
gt sny time or have you been on your owan? =— I was zalone,

Throughout? —=— Yes.

Last year you sttended Healdtown High School? == Yes,

And you were in Standerd? —— PForm 4, Standord 9.

“hen did you metuslly start at Healdtown? ——= I arrived at
Healdtomn in 1972, (20

New last year, did you stzy there for the whole of the year?
-—— lio, not the vhole ¢f the yesr.

"hen 4id you lesve? —— I left scheol in Octobors, On the
17tk October I was expelled.

Expelled, why? -— “e were protesting sgainst the principal,

Yes? = hen I re=annlied, my =zpnlication was turned down
becsuse they said I dc not «ant to divulge poople.

Yhich neople? "ho said you didn't want to divulge neople?
“hot was it all sbout? == It was the principsl, he wanted to lnow
sho vere telking in the hall saring thet we should epproach him snd
ask him what we wanted to ask.

/ Tas ass
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'as that before the schocl was closed? —— That wae before
the schools were closad.

30 then you szy you ware expellad? ——— I was expelled on the
1T4he

Others zloag with you? —-- The whole of the boys.

Mad then you re-applied and the princinal wanted you %o
furnish some informaficn in connection with the incident vhich hnd
led to the closing of the ochool? —— Yes, that is so.

And what did you say to him? —— I told him that I vwas not
at the hall whaa that thing sterted there. (10

Then? =—= ‘thea I arrived I wes told the decisions which were
nades

And sfter this discussion were you informed that you would
not te re-admitted? —— Yss.

Did you try to get in aaywhere else? —-- I did aet try.

What were your intentions then? —— I iatended golang out to
get s place to further my studies.

Lest year whkich subjects were yowu doing? —— Xhosa, Afrikaazns,
2nplish, History, Geography and Biology.

And what vere your educetiocnal ambitions at the time? —— %20
weated %o be an attoraey = an advocste.

And where did yeu vropose to study? =— Io London.

why Loadon particulsrly? —— In Loadon I had a friend of my
called Glen Tyrrel, e said if I get thers he would arrange buarsar-
izs for me.

“ho is he and shere did you meet him? =-— ile is aleo practis-
ing lawe I met him in Hesldtowna

Vhere is he practising? —— la Loadon, Cambrdige, if I'm not
migtaken,

And you ssy you met him at Healdtown. .hea 20d under what
circunstences? —— They had come to South Africa mad they were

tnurms-
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Wha are "they" ? ——— He end his three friends, I have
forgotten their names.

In which year was this? —— It was last year, in 1975,

And he said if you came to London he might be able to assist
you? =—— Yes.

Did you balong to any orgenisations or clube or assceintions
lzat year? ——— Yes.

“hich were they? —— Physiogreg, SCM and SASH,

hen did you join Si8M 7 = In September.

V'hen in September? ——— 1 think in the first seek of September,
the veglianing of September. 3

And the other organisations, did you belong to them for the
whole year? —— Yea,

There has been some evidence that you viere connscted .ith
a pgroup c=lled the Sons of Africa? —— Yes, that is so,

will you tell us sbout this group, who were they and what vere
they? =—— It was a group of nersons interested in drama. 1In 1974
we zcted a play ealled "Sons of Afriea".

Were you in that play? = Yes.

What was the vlay about? —— About the old American slsves(20
and what hLad happened to them until they were emancipsted,

and where was this play put on? === We put én this nlay at
Healdtown, Lovedale and in the Pederal Theclogicel Seminary near
Fort Here.

And was it well received, the play? —= I think so.

All male group or wers there women in it as well? =— All
men.

Who rroduced the play? —— Produced by Daniel Ndzeku.

And what was the position last year, 1975, at Healdtown in
connzetion with the play group, Sons of Afriea? —— We were not
gtagiag the nlays then because the pripipsl told us to stop it.

/ ANy eee



w00 = FeCo Ndze

Any particular reuson? -—— The principsl told us that it
would bring us trouble.

S0 last yeer you still had the same persons vwho had been in
the play? —--- Yes, but oot sll of them.

And you hed a play thet you couldn't perform at Healdtown?
== Yos, the "Sons of Africa".

Last year, did you put en this play anywhere else? = lio, we
kad stopred it., “e didn't stage it any loager.

Did the prineipel's ban extend to your not playiapg even
outside of Healdtown? ——- Yes. He said he wa, advisiag us to leave
it aloues. (9

So whst did you do with yourselves last year, ths "Sonas of
Africa” group? =—— Ve tried to have =nother play,.

"hat was that called? —- "The Prophst".

How far did you get with that? ——— Ta started in July =ad we
stopned about August.

You what in July? —= Started this play in July.

Did yeou put it on? ——— lic.

Vhy not? = Thare was ill=feeling zmonst us so we dropped it,

Now there hss beea some evidence here thot the Sons of hfr'ica,
the group, had s cert:in attitude to SASM. "hat do you say to thfxig
= Yes8,; it had a certoin asttitude towarde certain individual membere
we lnew,

What was this about? —— Ve thougkt that they .ere informers.

Yihot was the basis for this? —— At school lagt year there
were certnin individusls who were regarded, students who were
regzrded gs informers, and when these neople mrrived in He=ldtown,
they became best friends of these people.

Now whieh people arrived in Hesldtown? —— Accused No.l and
Accused lo.2 arrived in Healdtown,

And do I understand correctly that they vere friendly with

/ neopla aw
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reople who were regerded with some suapicien already in Healdtown?
- Yog,
And you say this ettitude extended to SASM ? —— e then
heard that Accused (loel is the one who brought SASM inteo He=ldtown,
‘"as there g atroag feeling sgoinst SASM?
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said that accused no.1 is the one who brought 5ASM into Healdtowm.

Was it a strong feeling against SASM? — Yes, it was very
strong.

For vhom were these people supposed to inform? —=-— We thought
that these people were informing the principal of the school.

0f what? — About us and our attitudes.

There has been some evidence that in genmeral the feeliy
in regard to people alleged to be informers could get quite strong.
— 1 don't understand the quesion.

People disliked informers. (10
MR, MULLER: This is a very leading question, My Lord.

COURT: Legitimate objection, Mr. Kies.

MR, KIES: What was the feeling generally about informers?

COURT: Although Mr. Muller, I must say, did that not come

From the State witnesses?

MR, KIES: Yes, My Lord.

MR. MULLER: That was also quite righteously put to them in
cross—examination, but still it is rather a contentious subject

or point.

COURT: That goes more to the evidential value of the answer, (20
doesn't it, rather than to the question whether or not Mr. Kies

can put his westion in that form.

MR. MULLER: That is actually so, My Lord.

COURT: Continue, Mr, Kies.

MR, KIES: My Lord, a1l I am asking him is just to comment on
such evidence as there has been.

COURT: Yes, you are perfectly entitled to.

MR, KIES (Contd.): Could you tell us something about the
feeling about people supposedly informers? — Sice I arrived in
Healdtown, anyone who was suspected of being an informer, used (30

to have a bad time in Healdtown.
whﬂt/.-
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What does that mean? —— He could be beaten up, sometimes
to be sworn at.

Tuso Kuwana, do you know him? — I know him well.

To which organisation did he belong? — In September he
was in SASH.

Before then? — He was with us in the Sons of Africa, we
were not an organisation; it was just a drama group.

Hield together by the play you had done the previous year,
and another play that you had? — Yes.

Slade likabinde do you know if he belonged to any organisatimgg
—- He was with us but late; he joined SASHM.

When you say with "us", you mean the Sons of Africa? — Yes.

Were either Tuso or Slade amongst your leading membexs of
your group?
COURT:  Either Tuso or Slade ? — Yes.
MR. KIES: You joined SASM you say in? — In September,

Date? — I think it was on the 6th,.

And your first meeting was when? — My meeting with SASM
generally it was on the 19th of September.

Where was that? — It was held in the cellar. (=20

Is that the meeting where according to the evidence a candle
was fetched? — Yes.

By? — By myself,

You speak of your First meeting, general meeting being on
the 19th, — Yes,

Was there some other meeting that you attended before then?
— A meeting with few members of SASM between executives.

When? —— The first one wasysa meeting with the executives
and the second one was a few members of SASM.

Who was meeting.. SASM members and yourself? —- Yas,

What for? —— On the 6th they came to ask us to join SASM;

they came to convince us that in SASM there were no informers /
a5/ e e
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as we believed to be.

That you are referring to as your first little meeting
with them, is that right? — Yes.

And your next meeting? — The next meeting was on a Sunday
on the 7th.

Vhere were these held? — That was held in the kloof,

Those two meetings I gather you were not yet a member of
SASM? -~ I had already agreed to join 5ASM, but I had not yet
united myself with the members of SASM.

Were any of the accused at either of these meetings? — (10
Accused nos.3 and 4.

At both of them? — Not at both of them.

Who was at which? — On the second one the two of them wre
present, but at the first one both of them were not there.

Your Ffirst general meeting you say was in the cellar, — Yeas.

How many SASM meetings did you attend at Healdtown? — I
think about 4 or 5, I am not sure but there were a few - sorry,

I want to make some explanation. On the 6th-after the gemeral
meeting there was a small meeting at night.

COURT: I understood you to say that the 6th was not a gemeral (20
meeting; the 19th was the first general meeting. This is how I
understand your evidence, and you can correct me if I have got

it wrong. An initial approach was made on the 6th, the Saturday.
— Yes.

Then on Sunday the 7th you were approached by the executives
of SASM? — Yes.

Then on the 19th you had your first Ffull meeting. 1Is that
right or is it wrong? — That is right, but I forgot to mention
the meeting with the executives at night.

On the 6th? — On the same day. (30

So you had your meeting with one or two members on the 6th,

then/..
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then you had a meeting with the executive on the 6th. — Yes.

Then you had another meeting with the executive on the 7th?
- Just a‘:g;z members of SASM,

Then you had a full meeting on the 19th? — On the 19th,

MR, EIBS: And you vere saying that altogether at Healdtowm
you attended how many neetings of SASM? — About 4 or 5, Excluding
the meetings held on the 6th,

Yes, from the 19th onwards., — Three, starting from the 19th.

Would you have a look at exhibit B please? Do you know this
document? — Yes, I know this document, (10

What is it? — These are the ndbs of people whowere prepared
to join SASM whom I approached ~ who were approached by me.

Who made out that list, do you know? — I wrote out this list.

What did you do with it? —- I handed it over to Vuyo Baleni.

As potential members? — Yes.

The cellar meeting you say was your first general meeting? —
Yes.

Do you remember who spoke there? —— I think I remember.

Yes, who? — Pumelele Sizani. He opened the meeting, Members
stood up one after another, saying this and the other one saying (20
that and the other one saying this,

Was there any speech or speakerthat stands out in your memoxry
? — Boy Gayisa.

What did he say? — He recited something 1like"Gusepaya".

And you found that interesting? — Very interesting.

Can you remember the names of any other speakers? — Tata,
Sinxo and I also spoke there.

What did you say? — There were these persons who were talking
about and we were calling them oppressors. I said there are
people who are oppressors and who own shops and when a customer (30

comes, the customer wonld go round and buy through a hole. If
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a person is Black, I advised that at all such shops we shouldn't
buy from them, beeause we are not wanted,

¥Yas there any reaction to your speech? Anybody comment on
it? — I don't remember if there was people vho commented.

At thisfn];:::ing of yours, did anybody say anything at all
about military training or armed struggle, or people going out,
anything like that? —— There was somebody who spoke about armed
struggle.

Who was that? — It was Zimeni Ggajela.

There has been talk here of a Stanley Ggajela. Is this the(l0
same person? — Yes, same person.

Do vou remember what he said? - After Tata had given his
report about Tembaza, he stood wp and said things like those
which are taking place in Tembaza that is what makes people
resort to armed struggle.

Wasthere any reaction to this speech of his? —— Stone stopped
him from what he was saying.

Who is Stone? —— Accused no.3.

You say he stopped him, What did he do actually? — He
stopped him saying he must stop talking in that manner. (20

Did he stop? —- Yes, he stopped.

Sinxo speaks of this meeting too and (at page 632, My Lord)
he says in connection with your first speaech, he thouht you had
not yet heard about the armed struggle or armed solution because
you hdd your own solution there. And this is what he says was
your speech on that occasion. You said "je can 24t these Doers
if we do not buy Ffrom them, or rather cripple them, if we do not
buy from them and buy Ffrom Blacks." —— No, he didn't repeat what
I said,

You referred earlier to what you had said, -~ I have al- (30

ready stated wvhat I said,
on/QQ
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On what point really is he wrong? —— He is talking about
Hoers and  pg jg talking about Blacks from whom we are going to
buy, whom we must go and buy from them. Such a thing I never said,
I never used the word 278« I gaid these people, referring
to the oppressors.

sinxo also says (page 633, My Lord) that Zulake, a perso:u
called Zulake was at the cellar meeting. — He is making a mistake.

You knew Zulake? —— Very well,

Why are you so sure that he wasn't there? — I think a day
or two days after I had besn to that cellar meeting, he said (10
he heard, but he did not tell me from whom did he- (interrupted)
COURT: Is this admissible, Mr, Kies?

MR, KIES: No, no, please. Just tell me why you Erom your own
knowledge are sure that Zulake wasn't there. What makes you so
sure? I don't want to hear what other people told you, —-— I
don't think he was already approached at that time.

Did you ever see him in the meeting? — I once saw him at
a meeting, but not at this one.

He says din this neeting, I am asking you either in this
meeting orany other meeting, he said he asked those who were (20
willing to skip the borders to raise their hands. Do you remember
Zulake asking such a question at any meeting that you were at?

« I don't remember at all.

He says that when he asked the people to raise their hands,
you were one of thems — I deny that; there was no such a thing.

Do you remember ligola gave evidence here, he says (at page
992, My Lord) that on two occasions accused no.3 in your presence
spoke of the second phase of the struggle as being to cross the
border and undergo military training,— I never heard accused
no.3 talking about phases and saying that is for military tra.:lnmsclfo
I never heard accused no.3 talking about phases and talking about

skipping/..



- 2417 - G.F. Mda
skipping the borders to undergo military training.

Yako gave evidence and he says (page773) that in the Form II
classroom where he was with Stanley Ggqajela, Stanley Ggajela
said to you that you had thought that accused no 1 and 2
were spies, but they had left the country to undergo military
training. — At that meeting they were not mentioned at all.

By Btanley Gqajela? — Yes. By any other person.

Vera accused no.cs1 and 2 mentioned at any other meeting? —-
ot at a meeting I know of, never.

He says also (page 775) that.fowmone classroom there was (10
a report that meeting on the outcome of the discussions with the
Sons of Africa, and he says that you said (75) "you are glad to
know that SASM had the means to leave the couwntry"? —— I did
not say a thing like that,

And then he was aked: %

"Did he say Ffor vhat purpose or not",

And then he said, referring to you: "For military training", Uvhat
do you say to that? — I deny that,

Yako also says (page 741) that between the 4th of Novenber a0
1975, and the 21st of lovember 1975, somewhere between those dates,
you arrived at the school from Port Elizabeth together with
accused no.3. You said you were going on to Bast London, Is that
correct? — Yes, that is correct.

He says that on your return you met him, Yako, and told him
that you had met a man in Bast London and that this gentleman has
a route for leaving tha country Ffor military training abroad. —

I deny that,

Did you tell him that you had met? — Yes, I did tell him that
I met a man,

Did you tell him anything about the man at all? — I told (30
him that this man has sound knowledge about things which are

happening/..
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happening and history. And this man is concerned about our
education,

He says = that is Yako =~ that he gave you his name to put on
the list of those wishing to go out the country.—— No, I demy that,
Was there a list of any sort wvhether for educational, or
for military training or any other purpose on which he asked

for his name.,.(interrupted) -- No, theres was no list,.

At all? == lio.

Who was this man you met in Bast London? His name? = Mr,
Abraham Marawu, (10

Yako came from which town? —— He is Ffrom Bast London.

Apart from what you have told us about your discussion in
conmection with this man with Yako, did you have any other dis-
cussion about this man with him, any time? -~ Yes, I did have a
discussion, but I don't remember when it was.

On what? == About going out, go and look Ffor education outside,

Anything elee that came up? Tell us how this came up or
when it came up? Before or after the expulsion? == It was after
we had been expelled,

When did you actually meet Mamm for the Ffirst time? which (20
month? == EBarly November.

8o you say sometime you had this discussion with Yako, and
what was the point of this discussion? == Yako asked me "You are
now expelled, What do you intend to do?" about completing my
matrie., I told him that I have decidedto go now to go and look
for a place where I could further my education,

Was he interested in this idea that you put to him? = He was
very much interested,

What makes you say that? = He told me that he wanted to go
and study things like chemistry, (30)

He said you told him that this man could help with military

training/e.
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training., Did this matter come up in this discussion you are
talking about now? ——No, we didn't come near to that point.
In any discussion with him? — At any discussion,
Was he interested in this man? -=- He appeared to be interested,
very much that.
Why do you say very much? — He also considered going there
and find things himself and things like lectures,
What did you say to that? == I told him to wait a bit.
Would you have a look at exhibit J? Do you know this documant
at al11? = Yes. (10
What is it? —— This is a letter which was written by me
to Yako.
There is no date on the letter, is it, except on the envelopa.
— Yes, that is so; there is no date.
What date do you make it out to be? - I wrote this letter
in about December,
Can you make out the date on the date stamp on the envelope?
== Is that exhibit H? 15.12.75, was the date on exhibit H.
DISCUSSION ABOUT ENVELOFE,
COURT: What is the witness looking at? What are you showing (20
the witness?
MR, KIESt The latters are propred in the envelops, below.
COURT: The undated letter vhich is exhibit?
MR, KIES: Je
COURT: Je And the envelope addressed to Yako, vhich is
part of exhibit J?
MR, XIESt Yes, My Lords Are you looking at the envelope? —-— Yes,
And you can make out the date? = 15.12.75.
Yako was asked here to explain what the letter was about, and
he said that the letter concerns arrangement about a journey (30)
to undergo training, military training, what do you say to that?
- 10/
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—= No, I deny that.

In the letter there is a reference to M.F.? — That is
MPundisi,

Yako was acked, page 750 still My Lord, "What interpretation
did you make of the sentence translated'as I want to keep a
close contact with M,Fl, what did that mean?" And his answer
was I could not understand it. He was then asked, then the
next sentence: "Bverything is still going as plammed", Vhat
does that relate to? And his answer was"that means that arrange-
ments are as planned to wndergo military training." what do you
say to that? — He had a wrong impression about it. (10

Would you tell us what you say the letter is about? — I was™
telling him that arrangements are going on as planned for going
out to go and get education and that he should not be in a hurry,
he should wait for ne,

And he says.."Bast London by next week or later this week
Por holiday", Would you have a look at the letter and explain it
line for line? =~ (The witness is reading the letter).

What are you saying to him? —= I was apologizing because he
came to my home in my absence, I was away.

Go on. =— Now I am going to be there in Bast London by (20
next week or later this week for holiday,

Go on. — I may need your help somewhere, somehow; I am
going to stay at !Iug;f:s I want to keep a close contact with
MPundisi; everything is still going as plamned, just wait for the
word, So I'1l be there very soon, that is Xoko.

pid you after this go to BEast London? — That is so.

For what purpose? — I ée:nt there for a holiday.

Where did you stay? == At N,U.3.

With vho? = With my Father's aelder brother.

What does this line mean, sentence mean: "I may need your (30

help somewhere, somehow?" —= As I was going to be In Bast London,
I/an
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I want Noyi to show me the towm, Bast London,

"I want to Xeep a close contact with MPundisi", What does
that mean? — I meant that I waated to be close to MPundisi and
receive his influence. That is lectures and conversations and
things 1ike that.

"Bverything is still going as plammed"? He says it refers
to arrangements or a plan to underge military training, = Ho, it
was not like that; I do not know why he said a thing like that.

What does it mean? ~= We decided that I would approach MPun-
disi and asked Mfundisi to arrange a thing for us to enable (10
us to go out to go and further our education., And that he
shouldn't be too close, he should be some distance. I am going
to approach Mfundisi as we are related,

"Just wait for the word", What word is that? —— He must
expect everything Ffron ne.

Now, Qupe gave evidence of a journey that you once undertook
with him and Ggajela and Majoba. Do you remember the trip? —— Yes,
I remember the trip,

Who first raised the question of the trip with you? — we
wereconversing with Ggajela at Tyatyora where he was staying. (20

Who are "we"? — It was Ggajela and I,

And then what happened? —— Gqajela and I came to a decision
that we should go out and he told me about a sister of his vlo
was either a teacher or a social worker abroad, and that she would
arrangs things for us, so that we gould receive education of
the type we wanted.

Where abroad? = I think he said his sider wa in Botswana.

Was Gqajela still at Healdtown at this time? — He was in
Healdtown, but he was already expelled, He was still in the
vicinity.

what was his attitude to further schooling or any connection

wvith/ee
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with Healdtown? == he had enough of Healdtown and Bantu =ducation,

Is he older than vou are? -— Yes, he was older than I,

In wvhich class was he last year? Standard? —— He was doing
STD,10, matric,

What was your attitude to what he said? —— I liked it very
much what he said, then I thglatght that it was a good chance for me
to go to Glem in London,.

You at Healdtown, wereyou doing reasonably well with your
studies? ~= I was moderate,

So vhy did you want to leave at that time? — I was tired (10
of what was taking place in Healdtowm and of Bantu education,

Had you been tired of it for some vhile, or was this a
recent development? —- I have been fed up with Bantu education
for some time,

In general or was there a particular reason as well? —— There
was a reason in connection with the standard vhich is very inferior,

And so you thought it was a good idea to go? == Since I
had somebody I can go to.

Without too many details, what was the next step after
this conversation? - G@qajela told me that I should leave every=- (20
thing to him and he would let me know when time was ripe for us
to go.

What happened next in connection with this trip? — I think
it was on the 7th wvhen Doun Qupe came to me; he Ffound me at
dormitory no.2 in the top verandah in the junior block.

And? — He called me and told me that Gqajela was calling me,
he was outside, downstairs. When I arrived at the place where
Ggajela was, it was myself, Qupe, Ggajela. Ggajela told me that
the next day he would be crossing, he was going to the place
where we had a discussion about. ‘That is to his sister. He (30)

asked me if I was still interested in going; I told him that I

vms/..
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was still interested,
And the next step after that? -- Ve decided that we should
pack our clothes and leave the next day, He asked me how much
did I havej; T told him that I had no money, He then said that
I should leave that matter to him,
And then the next morning? -~ The next morning Qupe woke me
up, we washed, we waited for Gqajela I think near the senior
block at the bathroom,
What was Qupe's interest in this? —- I was of the view that
Qupe was also interested in going out for education. (10
Together with you and Ggajela, —— Yes.
Right, the two of you got up and dressed and what happenad
after that? — I noticed that Majova was also in this thing.
I went to stand near the senior block at the bathroom and Ggajela
appeared, He was in the company of accused nos.3 and 4,
And then vhat did the vhole company of you do? — Gqajela
then told us that now we can go aways
Vhere were you heading for? —— Ve 3 now going outs I then
asked Ggajela as we were going through Qejovu Location whether
accused nos.3 and 4 were also going, And Hajova. Hatli':‘;-id.. (20
GQajela told us that Majova was lawing with us. And he told me
that 3 aud 4, more especially eccused no.3, was talking about
policies which he does not understand. And he thought that they
did not vant us to leave.
At that stage how many SASM meetings had you attended? I
am not talking about those preliminary meetings between your group
and §ASM, From the cellar meeting onwards, — Two.
WVhat was your first stop on this journey? = At King Williams—
towri.
Wwhat did you do there? -- Accused no,3 sent accused no.4 (30
to go to Temba Labantu,

Did/es
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Did you know what that was about? -— I was not clear much,
I didn't evem ask about it.

Evantually what happened? — We then went to wait at a
restaurant.

Who ara "we"? - It was myself, accused no,.3, Gqajela, Qupe,
Majovae

And then vhat happened? == e waited there near the raestaurant.
After a very long time two youngsters came, They told us that
ligeola, accused no.4, has gone to the Post Office; that they
were sent by him to come thexe, (10

And then? — Ve waited there, waited until the two youngsters
went away. After a while Ngcola arrived; he came to fetch
accused no.3 and Ggajela left with them,

I take it after a whilaiitgey coma back to you again, or did
you never see them again? —— They came back at about 3 or 4, it
was late.

Aud then what did you do? — Gqgajela told us to go.

Who are ™us"? — It was myself, Majova, Qupe.

Did you go? -— Yes,

Vith him? = Yes, we went, Yes, with Gdajela; accusad no.3 (20
he asked us to explain and tell Ggajela about what he was doing
and we must try and comvince him as his friend. We told him that
we are going with him, With Ggajela.

You told this to whom? —- I was telling accused no43.

And then? =-- We then proceaded to the station.

And vhere did you go? -— We enquiried at what time would a
train, going to Jo'burg, leave. Tha tperson told us that there
would be a train going towvards Blamey at about 10 o'clock,

pid you eventually start on your journey? Out of King Williamag-
town? = Yes, we started our journey.

WWhere were you hedding for? — We walked; we thought that
WI-
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we ware going to Blamey on Poot and we were getting lost;
this road was leading us to Stutterheim,

Where did you eventually land up? — We got to Stutterhein,

Yes, and after that? I don't want the detalls, just the
route of your journey? = We caught a train there and night
and we got to Queenstown.

And after that? —— From Queesntown to Blcemfontein.
Bloemfontein to Kimberley.
It is common cause that somewhere along this journey you
and Qupe turmed backe — Yess (10

As far as you are concerned, tell us how this came about? —
Along the way I noticed that Ggqajela was no longer talking about
wvhat wve decided upon, education; he was now talking sbout military
training.

What did he say about it? —=— And refugee camps vhere we are
going to stay when we arrive there; he was no longer talking about
his sisters I then decided no, I cammot go out for training.

Vhere about was this that you made this decision? — Ve
were at Bleomfontein,

You told us earlier that you didn't have any money, you (20
told Ggajela this and ke said you should leave this to him, — Yeos,
that is correct.

Did that work out quite well? — Yes, I noticed that it
was working, but he was in difficulty.

What sort of difficulty? — For instance we had to touch a
FParmer's place and get money from his Friend there. It beecame
clear that the money he hdd already got would mot take us up to
Botswana.

You say the mongy we had already got. Did you get any money?
— I heard that there was some money which we were getting in
Queenstown from Saambou,

Did you get any money? =~ I didn't receive any money.

Did/..
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Did yon see Gqajela getting any money from anyone? Or
did you know of his having got money from someone? — I heard
that he had received some money.

You say you reached Bloemfontein and you had your doubt?

— Yas,

pid you say anything to anybody? = Qupe came to me, he
told me that he was no longer interested in this.

Did he give any reason? — He told me that he was thinking
about his parents, that he left without telling them,

that did you say to this? = I told him that I was also no(10
longer intevested in this, because nowv I am hearing about other
purposes for our going out vhich I kmew nothing about, and now
the difficulties about money.

Did he react to this in any way? = We decided, both of us,
that we should tumn,

This was at? — It was in Bloemfontein.

What did you do after that? — We told Gqajela that we
are not going any Purther,

Vhere did you tell him this? Vhera were you when you told
him this? = We were sitting at the station in Bloemfontein, (20

After you told him, 4id he say anything? — He agreed and
said he was not going to stop us,

S0 wvhat 4id you do next? - Because we had tickets to take
us as far as nmberlemj:n':ighe:ﬂg :g mm'?:ir'as Ximberley vhere
we would go to Tami and try and get money to take us back.

Who is Tami? = Tami Nyati, :

Who ave the "“we" who decided? — It was Qupe and I,

You went to Kimberley? —- Yes, wapt to Kimberley.

Qupe says that eventually from Kimberley you worked your way
back to Healdtown. — Yes, that is correct.

Did you contimue your studies at Healdtowm@ —- Yes, I went

back/.e
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back and I went on with my studies,

That was already the month oF? —— That was in October.

You didn't study thera for very long because the school
was closed dowm. — Yes.

You have already told usthat you met Mr, Harawvu, When vas
that? = It was in November,

At that stage you were no longer at Healdtown? — Yes,
that is correct,

Have you already applied for re-admission, as you told us
sarlier? =—— Yes,. (10

Had you already beem turned down? — Yas.

Hoy did you come to meet Mr, Marawu? Why? —— I heard about
him from accused nos 3.

And so you went along on your own, or with somebody? —— I
went with accused no.3 to him. vith

What happened on that occasion? — We discussed a lot abeut
Mr, Marawu about the struggles of various countries.

Who are "we"? -~ It was myself, Sizani and Mr. Marawm,.

Just the three of you? —— Yes,

Was he pleased to see you? — He was very much pleased., (20

How did he express 1t? -— Morae especially the way he raceived
me when he heard that we are related; he said now you have come
to your home, this is your home.

Did he on that occasion speak quite freely on these subjects
vhich you lmwe mentioned? —— Yes, that is so.

pid you tell him anything about your personal situation at
all? — I told him about cur expulsion from school,

Did he comment on that at all? = He expressed his sympathy
when he heard that we are expelled £rom school.

Anything else in comnection with schooling or further schooling'

~ When we asked him if he could arraage for us to go and study
abroad/.s.
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abroad, he sald he wounld try.

Did you ask him this? —— Yes in the course of the conversation.

Did you ever ask him amything about going overseas to under-
go military training? —- Not at all.

After this first occasion when you were there with accusad
n0.3, how many visits did you pay him altogether? — I think Pour
times,

He says three and you say you think four. When was the last
one? == On Boxing Day.

On your second visit can you recall vhether you went on (10
your owm or with anybody else and what happened? — On the second
occasion I went along there with my brother.

What happened? = We were just discussing, conversing about
Pamily affairs; we didn't stay long there, gwe left again,

Any politics on that occasion? — I don't remember talking
about politics,

The third occasion? — On the third oceasion it was on the
22nd of December.

pid you go on your own? - Yes,

pid you find hin alone? == He was with accused no,4 vhen I (20
arrived and Zukile.

Was he always pleased to see you? = That is so,

Any political diseussions on that oecasion? — I req._ted to
him how I met Gqajela.

When was that that you had met Gqajela? = I met Gqajela
on the 19th of Decembers

Where had you met him? —— I met him in H.U.2, I was on my
way to the Post Offices

You say you were telling Mr, Marawyu about this? —- Yes,

What did you tell him about Stanley Ggajela? — I toXhim (30)
that I met Stanley Gqajela in the train, I was going to Cathcart

£0/an s
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to a friend of mine,

Was that the firet time you had met Stanley? Since you
had seen him last in Kimberley? — Yes.

On this train? - Yes,

¥Yes? == I told him that I got of fthe train, I went to my
friend before we got to Queenstown because by mistake the train
passed Cathcart while I was asleep. Vhen Iyoke up we had already
passed Cathcart, we were at another place. I quickly got off
the train,

What about Stanley? —— I last saw him there in the train, he
was asleep vhen I got off the train.

Did you bother to wake him up at all? == No, I didan't bother
myself about waking him up,

My, Harawu says that you told him that you had met Stanley
and you were on your way out with him, but changed your mind at

(10

Queenstowm. =— No, that was not so,
pid you say anything to Mr.Marayu of that sort? — No, I
didn't tell him a thing of that nature; I told him that I was
going to my friemnd,
Marayu also says that you had gome about Bast London with (20
Stanley Gqajela, Is that correct? — Yes, that is correct.
And Fing williamstown? — Yes, I once went to King Williamstowm,
When wee this? Vas this after your Kimberley trxip? —= Yes.
Vhan and vhere did you actually meet Ggajela? Tell me of
all the places, After you had last left him in Kimberley, — I
met Ggajela in Bast Londons I was going to send a telegramme to
my Pather. .
When was this? — It was on the 19th, if I am not mistaken,
COURT: 15th 0£? == Of December,
MR, KIBS: Would you look at exhibit M? "Arrived safely"? — (30)

Yas,
DO/oo
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Do you kmow that document? — Yes.

It is? — A telegranme,

Vhich telegramme? — That is a telegramme I was sending to
my Fater.

Yes, for what purpose? = In that I was telling him that I
arrived safely in Bast London,

Why did you think it necessary to send him this telegramms?
— I thought it would be a sign of respect to tell him that I
have arrived there. (10

What were you going to do in Bast London? = I was on holiday.

On holiday there, That you had written to Yako about? ——

So you say that you had gone to the Post O0ffice and you met
Stanley. — Yes,

What happened? - Stanlay told me that he was arriving, coming
From outside,

pid he say from vhere? — I thin k he said he was from Botswana,
MR, MULLER: I submit that it is inadmissble.
COURT: Mr, Muller, was there not cvidence from Marawu as to
the terms of the conversation? Related to that witmess by this
witness? (20
MR, MULLER: I don't think in this respect, My Loxd.
MR, EIES: That is so.
COURT: My recollection is that Marawu gave evidence to say
that this witness had mentioned Gqajela, and his relationship
with Ggajela at that stage. Can you refer me to the passage, Mr,.
Kies? '
MRy KIES:  Yes, My lord, at 942 I think it begins, My Lord,
And then 949 essentially, My Lord, dealing with the section vhere
he relates vhat was said about one Oliver Tambo. Begimming at
948, he couldn't remenber the name: "I do not know his name" (30
(at the bottom)"Stanley Gqajela, do you ramember now? — I camnot

vemember/..
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remember it because I was hearing it for the Ffirst time,
Accused 10,5 @ays that this young man, Stanley Ggajela, told
hin that outside the country, that ls ia Botswana (949) there
were many clashes® = it goes right up onto the Cathcart txip
and the question of whether it was Queenstown or Cathcart.
COURT Yes, the passage is on 951 that I am concerned with,
in regard to the intention. Yes, carry on, Mr. Kies.

MR, KIES: As Your Lordship pleases. And of course at 897
in chief, if you were leading this evidence to rebut on the
probabilities, the Fact that this witness would have said te (10
Marawvu what it is alleged, what Marawu alleges he did say, then
it is adnissible., It is purely on that basis,

COURT: Yes, carry on.

1R, XIESt There is no other purpose. 5o you were telling
Mr, Marawu about your meeting with Ggajela? -— Yes,.

You say that you had met Gqajela and Marawu says that you
said that you had been around Bast London with him? — Yes,

You told him what Ggajela had reported to you about vhat
happened to him since you last saw him? — Yes.

He had told you, Ggajela, that he had bean in? — He said to(20
me he was coming from Botswana,

And you told Mr. Marawu certain things that he told you
about, the politics that were going on in Botswana, — Yes.

VWhat did you tell Marawu? — I told I, Marawu that Gqajela
told me that iMr. Oliver Tambo is a sell-out; and that Oliver Tambo
has got a block of flats in London and people are paying rent to
hin, .

And various other things about Tambo? —- Yes.

pid Mr. Marawu react in any way? — Mr, Marawvu told me that
Ggajela has come to spread bad spirit inside; he told me that

such a thing we should not believe,
Mre/ee
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Mr, Marawu says that on this occasion you told him also
that you had met Ggajela in a train, - Yes, that is correct.

And you have already told us your version of what happened?
— Yese

Let's get back to this day you say you were going to the
Post Office to send off Exhibit M, and you met Gqajela. — Yas,

As a result cf your mesting with him, did you do anything?
- He asked me how he could see accused no,3 and 4,

I don't want to know aboutthe conversation between you and
Gqajela, I withdraw that., Have a look at exhibit L? what is (10
this document, do you lmow it? — This is a telegramme,

Yes, do you know anything about it? —— Yes, I know this
telegramme,

What do you know about it? = On request by Gqajela I sent
off that telegramme.

To whom did you send it to? — To Vuyo Baleni,

Did any of these people come to you personally in response
to this telegramme? — I don't think they came in response to this
letter, but I did see Ngcola, I don't think he came because of
this telegramme. (20

Do yvou know if any of them - did anyone of them come to you
and say what is this talegramme all about? = llo, no one I saw
and asked me about this telegramme.

After you had sent the telegramme, did you seec anyone of
the people vho are mentioned in it? — I saw Ngcola, accused N4

Where was that? —- At Mr. MPundisi Marawu's place.

On vhich occasion? Which date? =— It was on the 22ud of
December,

That was the occasion you told us vhen you spoke to Marawu
and told him that you had met Stanley Ggajela? -- Yes, that is (30)
correct.

After/+.



= 2433 -
G.F. Mda

After you had leftthe train and left Stanley Gqajela
sleeping there, did you ever see him again? — I didn't see
Ggajela again,

Ever heard from him? —— lo.
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